
 

كربلايى هاى سراسر دنيا
 مردم  مى گويند پياده روى اربعين به سبك و سياق امروزى اش روايت هايى از آدم هاى متفاوت زيارت  اربعين

عمرى300، 400ســاله دارد. هيچ كس هم نتوانسته جلويش را 
بگيرد و نگذارد كه بشــود، حتى تك تيراندازهاى صدام، اما اين 
پياده روى سه چهار سالى مى شود كه بيشتر از قبل در چشم است 

و زائرانش سال به سال اضافه مى شوند. فقط هم ايرانى نيستند. از 
هرجا كه فكرش را بكنيد سه چهار روز مانده به اربعين خودشان 
را مى رسانند نجف. بينشان هم شيعه پيدا مى شود، هم سنى و 

 ............ صفحه 10هم مسيحى؛ آدم هايى كه...

عشق سيدالشهدا هر قوم و نژادى 
را گرد هم مى آورد پرونده كثيف يك دلال سياسى

نام نويسى بيش از 40هزار نفر 
در سامانه خادمياران رضوى
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پرونده كثيف يك دلال سياسى
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گفت وگوى قدس با كارگردان مستند «اربعين: حقيقت جارى» از«جورج نادر» 

و نقشه هايش براى ايران چه مى دانيد؟

شوق بى وصف خدمت به زائرين پياده
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 نمايندگان پس از 8 ساعت بررسى به 4 وزير پيشنهادى روحانى رأى اعتماد دادند 

ترميم كابينه در روز پرانتقاد مجلس

با وجود تشديد نظارت ها 
و اختصاص 8 ميليارد دلار 

4200 تومانى

قيمت 
كالاهاى اساسى 

همچنان 
گران ماند!

 سياست   نمايندگان مجلس ديروز در دو جلسه ويژه در نوبت عصر و شب بررسى صلاحيت 
4 وزير پيشنهادى حسن روحانى براى ترميم كابينه را آغاز و در نهايت با راى موافق نمايندگان 
به وزارى پيشنهادى كابينه روحانى كامل شد. جلسه اى كه با توجه به حضور روحانى براى دفاع 
از وزراى پيشنهادى، پيش بينى مى شد جنجالى، پرتنش، صريح و انتقادى باشد، به ويژه زمانى 
كه نوبت به سخنان موافقان و مخالفان محمد شريعتمدارى برسد. اما به هر دليلى هيجان و 
محاجه دو طيف حامى و منتقد گزينه هاى شخص روحانى ديروز كم رمق تر از آن بود كه انتظار 
مى رفت، هر چند انتقادها و استدلال هاى جدى هم گه گاه در همين فضا مطرح شد. در جريان 

بررسى برنامه و صلاحيت فرهاد دژپسند در مجلس...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
عليرضا سيفى

طبق قانون اساســى برخى از وظايف قوه قضائيه عبارتند از احياى حقوق عامه، 
نظارت بر حســن اجراى قوانين، اقدام مناســب براى پيشــگيرى از وقوع جرم. 
دادستانى بازوى اصلى قوه قضائيه در موضوع نظارت بر احياى حقوق عامه است؛ اما 
با توجه به گستردگى مكانى محل هاى احتمالى وقوع تخلف و فساد در پهنه كشور 

و در همه زمان ها و ظرفيت بسيار محدود...

ضرورت حضور ناظران مردمى
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 اقتصاد  مردم همچنان كالاهاى اساسى مورد 
نياز خود را با قيمت هاى بالا خريدارى مى كنند، 
اين در حالى است كه نرخ دلار بعد از نوسانات 

شديد مرداد و شهريور ماه...
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ندارد

 ............ صفحه 4 ............ صفحه 5

حذف 9 كشتى گير 
در 10 وزن

تيم ملى كشتى فرنگى 
ضربه فنى شد

 ............ صفحه 13

:حضرت محمد
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

 قاسمى: مشاوران ترامپ اطلاعات غلط به او مى دهند   ايسنا: سخنگوى وزارت امور خارجه ايران با انتقاد از اظهارات دونالد ترامپ رئيس جمهور آمريكا مبنى بر اينكه ايران قبل از حضور وى 
در كاخ سفيد در حال گرفتن همه «جا» بوده است، اما حالا اين روند عوض شده، گفت: اظهارات ترامپ به دليل ناآگاهى وى از شرايط منطقه و تحولات سال هاى اخير است و حتى مشاوران شناخته شده او 
نيز با ارائه اطلاعات غلط، موجب تخريب وجهه آمريكا شده اند. بهرام قاسمى افزود: ايران تاكنون به خاك و سرزمين ديگران تجاوز نكرده و به يك وجب خاك ديگران چشمداشتى نداشته و نخواهد داشت.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

اينكه  بيــان  با  رئيس جمهــور  مهر    
آن هايى كه به مردم مى گويند ما ابرتورم 
داريم يا دروغ مى گويند يا اقتصاد ايران 
را نمى فهمند، گفت: ما ابر تورم نخواهيم 

داشت.
حجــت الاســلام حســن روحانى كه 
در جلســه بررســى صلاحيــت وزراى 
پيشــنهادى امور اقتصــادى و دارايى، 
تعــاون، كار و رفــاه اجتماعــى، راه و 
شهرســازى و صنعت، معدن و تجارت 
(فرهاد دژپســند، محمد شريعتمدارى، 
محمــد اســلامى و رضــا رحمانى) در 
مجلس شوراى اسلامى سخن مى گفت، 
با بيان اينكه آنچه در هفته هاى گذشته 
شــاهد آن بوديم، پيــروزى قاطع ملت 
ايران در برابر توطئه هــاى آمريكا بوده 
اســت، تصريح كرد: كمتر سراغ داريم 
كه ايالات متحــده در جهان تصميمى 
را عليه يك كشــور بــزرگ اتخاذ كرده 
باشــد و همپيمانان سنتى آمريكا، او را 

رها كرده باشند. 

 پيروزى سياسى ملت ايران
در ماه هاى اخير كم نظير است

روحانــى افــزود: به نظر مــن پيروزى 
ايــران در  سياســى ملت 
ماه هاى اخير در تاريخ كم 
نظير است. چه كسى فكر 
مى كرد كه در چند ماه در 
ســه صحنه بزرگ حقوقى 
نمايندگان ملــت ايران به 
دادگاه  در  برسند.  پيروزى 
ايران  لاهــه  بين المللــى 
تاكنــون دو بار در ماه هاى 
اخير در برابر آمريكا پيروز 
عنوان  وى  اســت.  شــده 
كرد: سومين بار در همين 
در  گذشــته  هفته هــاى 
يك بحــث حقوقى حدود 
امــوال  دلار  ميليــارد   6
جمهورى اســلامى كه در ايتاليا توقيف 

شــده بود در دادگاه عالــى نمايندگان 
ايران به پيروزى رسيدند.

وى بــا بيان اينكــه ملت مــا از لحاظ 
سياســى و حقوقى امروز دست برتر را 
دارد، اظهار داشت: افكار عمومى جهان 
ايران را كشــورى متعهد بــه تعهدات 
خود و آمريكا را به عنوان كشــورى كه 
مقررات بين المللــى را زيرپا مى گذارد، 

مى شناسند.
رئيــس شــوراى عالى امنيــت ملى با 
تأكيــد بر اينكه در دو موضوع اجتماعى 
و اقتصــادى بايد در كنار هم باشــيم و 
آمريكا را به زانو در آوريم، خاطرنشــان 
كــرد: در اين مصاف مهم تاريخى دولت 
بــه عنوان ســربازان مقــدم اين جبهه 
خواهند بــود؛ اما بــدون مجلس و قوه 
قضائيه و بدون حمايت نيروهاى مسلح 
و بالاتــر از آن بدون هدايت مقام معظم 

رهبرى حتماً نمى توانيم پيروز شويم.
رئيس جمهــور با بيان اينكــه ما جزو 
لحــاظ  از  كشــورهاى هســتيم كــه 
مــردم جزو  اساســى  نيازمندى هــاى 
ارزن ترين كشــورهاى جهان هســتيم، 
گفت: مــا نمى توانيم به مــردم بگوييم 
چون فشــار آمريكا وجــود دارد، پس 
مــا نمى توانيم كارى كنيم؛ اين پاســخ 

پذيرفته نيست. 
مــردم از مــا مى خواهند و مــا وظيفه 
داريم كشور را اداره كنيم. اما مردم بايد 
واقعيت ها و شــرايط كشور را به خوبى 

بدانند.
وى تأكيــد كرد: من اينجــا با صراحت 
اعــلام مى كنم ما با وحــدت و اتحاد و 
با اســتقامت و ايســتادگى ملت نه در 
زمان طولانى بلكه در زمان كوتاه از اين 

مشكلات عبور خواهيم كرد. 

 هيچ زمانى ذخاير كالاهاى اساسى 
ما به اندازه امروز بالا نبوده است

حســن روحانى با بيان اينكه آن هايى 
كه به مــردم مى گويند ما ابرتورم داريم 
يــا دروغ مى گويند يا اقتصــاد ايران را 
نمى فهمنــد، گفت: ما ابر تورم نخواهيم 
داشــت؛ اين حرف نادرســت است، از 
لحــاظ تحليــل اقتصادى و سياســى 
نادرســت اســت. ما متأســفانه از يك 
اقتصــاد تورم تك رقمــى عبور كرديم، 
ولــى حتمــاً مى توانيم تــورم را مهار 
كنيم، مهار تورم امكان پذير است. روند 
صعودى تورم ادامه نخواهد يافت. امروز 
يكــى از وظايف وزراى صنعت و اقتصاد 

ما مهار تورم است.

وى خاطرنشــان كرد: در مقطعى تورم 
افزايــش و رشــد اقتصــادى كاهش و 
ســرمايه گذارى كاهش يافته است، اما 
در عين حال مردم مطمئن باشــند كه 
هيچ زمانى درســال هاى گذشته ذخاير 
كالاهاى اساســى مــا به انــدازه امروز 
بالا نبوده اســت. هر تاريخى را در نظر 
بگيريــد، امــروز انبار ذخايــر كالاهاى 

اساسى ما مطمئن است.

 وزرا امروز به مردم قول بدهند 
كه چه خواهند كرد

رئيس شوراى عالى هماهنگى اقتصادى 
قوا در بخش ديگرى از سخنانش گفت: 
وزير اقتصاد كاملاً بايد بداند كه امروز بار 
بسيار سنگينى بر دوش اوست و اين بار 

را بايد با دقت به دوش بكشد. 
نامزدهــاى وزارتخانه  از برخــى  مــن 
مى پرسم كه شــما از 24 ساعت، چند 
ســاعت كار مى كنيد؟ اگر وزيرى امروز 
كمتر از 14 ســاعت كار كند، نمى تواند 
بار ســنگين را به مقصد برساند. وزير ما 

حداقل 14 ساعت بايد كار كند.
روحانى اظهار داشت: برخى دوستانمان 
را به كار دعوت كرديم؛ قبول داشتند كه 
كار كنند، اما من ديدم صدايشان لرزان 
اســت و دارند با ترديــد حرف مى زنند. 
ديدم اين صــداى لرزان نمى تواند بار را 

روى دوش بگيرد. 
وزرايى كه امروز معرفى شده اند، اراده و 
تصميم لازم بــراى بر دوش گرفتن اين 

بار سنگين مسئوليت را دارند.
وى گفت: همه وزراى پيشنهادى امروز 
پشــت تريبون مجلس به مــردم قول 
بدهند و بگويند چــه كارى در ماه هاى 
آينــده خواهند كرد و نمايندگان نيز در 
نطق هاى خود بگوينــد وزرا چه كارى 

بايد بكنند. 
همه ما در معرض يك امتحان سنگين 
ملى و الهى قــرار داريم و رضاى خدا و 

رضاى مردم بايد براى ما اصل باشد.

روحانى در مراسم بررسى صلاحيت 4 وزير پيشنهادى، در صحن مجلس:

«ابرتورم» در كشور نداريم

  با ســلام، بهمن ســال 96يك خودرو (دنا پلاس توربو) از ايران خودرو پيش 
خريد كردم؛ قرار بود تير 97تحويل بگيرم ولى متأسفانه تا به امروز نه از خودرو 
خبرى هست و نه جواب قانع كننده اى مى دهند! از شما عاجزانه خواهش مى كنم 

كه اين تأخير خودروها را پيگيرى كنيد. 9100001979
 وزيــر ورزش در رايزنى با كشــورها و نهادهاى مختلــف جهانى فكرى براى 
همزمانى مسابقات بزرگ ورزشى در يك سال بكند! امسال جام جهانى، بازى هاى 
آسيايى و جام ملت هاى آسيا همگى برگزار شد و تا چهار سال ديگر بايد منتظر 

اين گونه رقابت ها باشيم!9360006158 
 كسانى كه دنبال تعطيلات زمستانه معلمان با بهانه هاى مختلف هستند فقط 
دنبال خوشگذرانى بوده و آينده دانش آموزان اين مملكت براى آن ها از اهميتى 
برخوردار نيســت. آنقدر مدارس را تعطيل كردند كه زمانى براى درس خواندن 

نمانده و كيفيت آموزش افت محسوسى داشته است. 9150000958
 چه زمانى قرار است دولت براى افرادى كه حقوق ثابت دارند قدمى بر دارد؛ باور 

كنيد گذران زندگى براى ما سخت شده است. 9150003191
 نمى دانم دولت چه دشــمنى اى با مردم دارد كه آن ها را يك روز هم به حال 
خودشــان رها نمى كند. يك روز تعويض شناسنامه و كارت ملى، يك روز يارانه، 
يك روز گرانى دلار، يك روز گران كردن بنزين و حالا هم كه باز چســبيده به 
معاينه فنى خودرو! انگار هر روز دنبال بهانه اى است تا مردم را سركيسه كنند. 
گرانى و تورم مردم را به اندازه كافى فلج كرده، ديگر شــما دســت از سر مردم 

برداريد! 9150007797
 بايد دارايى تمام مردم دقيقأ صورت بردارى شود! توليدكنندگان اعم از صنعتى 
و كشــاورزى بايد مورد حمايت بيشتر باشند و اقشــار غير توليد كننده، مانند 
طلافروشان، كسبه، تجار، صاحبان مســتغلات شهرى، دلال ها، موجران مغازه، 
ديوانســالاران و كسانى كه با اخذ بهره از بانك ها پول بى رنج به جيب مى زنند... 
بشــدت اموالشان حسابرســى و كنترل و ماليات قانونى از آن ها اخذ شود؛ الان 
برعكس است، توليدكنندگان بشدت ناامن، و سايرين در امن و امانند! نتيجه هم 
همين وضعيت فعلى است. بعضى ديوانسالاران مى گويند: دولت نمى تواند دست 
در جيب مردم كند(!) دولتى كه نداند هر كســى چه ثروتى دارد، دولت بســيار 

بى لياقتى است. 9150009625

با صدور بيانيه اى:
وزارت خارجه ايران خبر مذاكره با آمريكا 

در عمان را رد كرد
اخبار: روابط عمومى وزارت خارجه در واكنش به اظهارات يكى از نمايندگان مجلس 
خبر منتشر شــده مبنى بر مذاكره با آمريكا در عمان را بشدت رد و اعلام كرد، اين 
وزارتخانه تابع اوامر رهبر انقلاب در برخورد با دولت آمريكاست و گامى فراتر يا عقب تر 
برنمى دارد. در بخشى از اين بيانيه آمده است: به صراحت اعلام مى شود تمام ادعاهاى 
ايــن نماينده مجلس در باره تمايل وزارت امور خارجه به برقرارى تماس و مذاكره با 
دولت آمريكا و نيز انجام مذاكره با طرف هاى آمريكايى در يكى از كشورهاى همسايه 
غلط و بى اساس است و بشــدت رد مى شود. وزارت امور خارجه در تمامى سطوح و 
اركان مديريتى و كارشناســى، خود را تابع اوامر و سياست هاى ترسيم شده از سوى 
مقام معظم رهبرى بويژه در خصوص چگونگى تعامل و برخورد با دولت ايالات متحده 
آمريكا مى داند و قطعاً گامى فراتر يا عقب تر بر نخواهد داشــت. وزارت امور خارجه و 
ديپلمات هاى جمهورى اســلامى ايران خود را ديده بان منافع ملى و مصالح كشور 
دانسته تعهد و پايبندى خود به آرمان ها و ارزش هاى انقلاب اسلامى را منوط به ارائه 
تصويرى واقعى از تحولات و روندهاى در حال وقوع در منطقه، جهان و نظام بين الملل 
مى دانند و خود را موظف به ارائه ديدگاه كارشناســى به مقامات عاليه دولت و نظام 
مى بينند. افزون بر آن در شرايط كنونى اصولاً ديدگاه كارشناسى دستگاه ديپلماسى 
كشــور بر بى فايده بودن هر نوع مذاكره با دولت عهدشكن، قانون گريز و ضد ايران 
آقاى ترامپ استوار است.  گفتنى است جواد كريمى قدوسى،نماينده مشهد و عضو 
كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس روز جمعه در گفت وگويى عنوان كرد: 
«على رغم نهى مقام عظماى ولايت، خبر موثق داريم كه كارشناسان وزارت خارجه در 
عمان مشغول مذاكره با همتايان آمريكايى خود هستند». اين عضو كميسيون امنيت 
ملى مجلس اظهار داشت: «عمان تبديل به خلوتگاهى براى آمريكايى ها و انگليسى ها 
شــده است و از اين طريق ســعى دارند تا به ايران دسترسى پيدا كنند». وى افزود: 
«اخيراً هم خبرى مستند دريافت كرديم كه بعضى از كارشناسان وزارت خارجه ايران 

با همتايان آمريكايى خود در عمان در حال مذاكره هستند».

محمدباقر نوبخت:
دولت خود را متعهد به تأمين 

زيرساخت هاى مسكن مهر مى داند
ايسنا: معاون رئيس جمهورى و رئيس 
ســازمان برنامه و بودجه كشور در بازديد 
از ايستگاه مركزى در حال احداث راه آهن 
رشت با اشاره به بازديد از مجموعه مسكن 
مهر اين شهر اظهار داشت: دولت همچنان 
خود را در تأمين زيرساخت هاى اين پروژه 
بزرگ متعهد مى داند و بر اساس تصميم 
گيرى ها، مقرر شده تا اعتبار هر آنچه كه 
نهادهاى مربوطه در بخش زيرساخت تا سال جارى به انجام مى رسانند، پس از 

ارزيابى پرداخت شود.
محمدباقر نوبخت با اشاره به اختصاص اعتبار براى جبران خسارت هاى ناشى از 
ســيل نيمه مهرماه گذشته در استان اطمينان داد كه در صورت مشخص شدن 
تعداد واحدهايى كه تحويل متقاضيان مى شود، بودجه تأمين زيرساخت هاى آن 

نيز تا پايان آبان ماه جارى به استان اختصاص يابد.

FATF دبير اجرايى
نتيجه گيرى قطعى درباره ايران براى خروج از ليست 

سياه وجود ندارد
مهر: دبير اجرايى اف. اى. تى. اف درباره اينكه طى فرصت 4 ماهه اف. اى. تى. اف به 
ايران، روابط بانكى با اين كشور چه شرايطى خواهد داشت و همچنين آيا اين مهلت 
بار ديگر نيز تمديد خواهد شد يا خير؟، گفت: هيچ نتيجه گيرى قطعى درباره ايران 

(خروج آن از فهرست سياه و الحاق به اف.اى.تى.اف) وجود ندارد.
«ديويد لوئيس» افزود: حقيقت اين اســت كه ايران با اف. اى. تى. اف درباره يك 
برنامه اقدام به توافق رسيد و تمامى ضرب الاجل ها نيز در آن برنامه مشخص بودند.
دبير اجرايى اف. اى. تى. اف اظهار داشــت: زمان برنامه اقــدام ايران براى اجراى 
توصيه هاى اف. اى. تى. اف 9 ماه پيش به اتمام رســيد و ايران تاكنون يكى از 10 

مورد خواسته شده در اين برنامه اقدام را كامل كرده است.

عضو فراكسيون نمايندگان ولايى مجلس:
آخوندى بايد محاكمه شود

مهر: عضو فراكســيون نمايندگان ولايى مجلس با بيان اينكه آقاى آخوندى بايد به 
خاطر عملكردش در وزارت راه و شهرســازى و معطل كردن اين وزارتخانه محاكمه 
شــود، گفت: قضاوت ما در مورد عملكرد آقاى آخوندى در وزارت راه و شهرســازى 
درست بود، دولت هم بعد از بيش از 6 سال به اين نتيجه رسيد كه وى كارايى لازم را 
در وزارت راه و شهرسازى ندارد. ايشان بيش از 6 سال فرصت خدمت در وزارت راه و 
شهرسازى را از دست داد. احمد عليرضابيگى نماينده مردم تبريز در مجلس شوراى 
اسلامى با انتقاد از فرصت سوزى آخوندى در وزارت راه و شهرسازى گفت: آخوندى 

پس از خروج از دولت نيز فحش و ناسزا و اتهام نثار دولت كرد.
وى با انتقاد از عملكرد آخوندى در زمينه صنعت ساختمان گفت: صنعت ساختمان 
مى توانست زندگى ها را به چرخش درآورده و اسباب رونق اقتصادى شود، اما در 6 سال 

گذشته اين صنعت تعطيل بود كه موجب فروپاشى خانواده ها شد.
عضو كميســيون شــوراها و سياســت داخلى مجلس گفت: اين فرد با كارنامه پر 
از تجديدى تنها با توســل به وابســتگى هاى حزبى و جناحى در سمت وزارت راه و 

شهرسازى باقى ماند.
عليرضابيگــى تصريح كرد: آخوندى با كارنامه ســياه اين بار براى مســئوليت مهم 
شهردارى تهران آماده شده است. وى پيش از اين پورسيدآقايى را كه از ياران نزديكش 

است به شهردارى تهران راهى كرد.

 شفافيت كدر
اوليــن بــار 14 تير 95 رئيــس جمهور در 
بيانيه اى كه در خصوص حقوق هاى نجومى 
صادر شــد، اشــاره كرد كه تا يك ماه ديگر 
بيشترين و كمترين حقوق و مزايا مسئولان 
دولتــى در هر ارگان به طور جداگانه هم در 
سايت ســازمانى و تجميع آن هم در سايت 
سازمان برنامه و بودجه اعلام خواهد شد، اما 
الان با گذشت دو سال و چهار ماه اين گفته 
محقق نشده است. مى توان اينگونه برداشت 
كرد كه دولت با ســامانه شفافيت حقوق و 
مزايا مخالف است و در آن برهه شعارى داده 
تــا فضا را آرام كــرده و از آن مقطع زمانى 

عبور كنند.
وقتــى ماده 29 برنامه ششــم توســعه در 
مجلس در حال تصويب بود، نماينده دولت 
اعــلام كرد كه هيچ جاى دنيا چنين چيزى 
وجود ندارد، در حالى كه براساس مطالعات 
صورت گرفته، اين رويه بر دنيا حاكم است و 
در مواردى قانون در اين موارد بسيار تشديد 
شــده و دقيق تر در دنيا انجام مى شــود. با 
وجود مخالفت دولت، وقتى اين قانون پس 
از تصويب به دولت ابلاغ شد، قرار بر اجرا تا 

پايان سال 96 بود.
اتفاق عجيب اين بود كه اين قانون به جاى 
ارجاع به وزارت اقتصــاد يا خزانه دارى كه 
تمــام اطلاعات پرداختى بــه مقامات را به 
صورت برخط دارند، به ســازمان امور ادارى 
و اســتخدامى براى اجرا ابلاغ شد و اين به 
معناى اين بود كه اين ســازمان سامانه اى 
را تهيــه و اطلاعات را تجميع كند كه تمام 
اين ها از زمان بر بــودن اين پروژه حكايت 
داشــت. در حالى كــه با ارجاع بــه وزارت 
اقتصاد و خزانه دارى كــه همه واريزى هاى 
دولت را با جزييات در اختيار دارند، در زمان 

كوتاهى مى توانند از سامانه رونمايى كنند.
ادامــه طــى مصاحبه هــاى  در  انصــارى 
مختلف و در اظهارنظرهــاى متفاوت و گاه 
متناقض مى گويد كه قانــون تصريح كرده 
تنها دســتگاه هاى نظارتى به اين اطلاعات 
دسترســى داشته باشــند و مردم از طريق 
قانون انتشار و دسترســى آزاد به اطلاعات 

بايد احراز هويت شوند.
ايــن اظهار نظرها اما بــا واكنش هاى منفى 
زيادى روبه رو شد؛ اما در بهانه اى ديگر بيان 
شد كه «هر سازمان بايد در سايت خود اين 
ســامانه را ايجاد كند و مــا مكلف به ايجاد 
سامانه واحد نيستيم» در حالى كه ماده 29 
برنامه ششــم و دستور رئيس جمهور ايجاد 

سامانه واحد را خواستار شده بودند.
در بهانه بعدى عنوان شد؛ «وقتى نهادهايى 
كه ذيل دولت نيســتند اطلاعــات خود را 
در اين ســامانه وارد نمى كنند، دولت خود 
را محــق بر عــدم رونمايى از اين ســامانه 
مى داند» كــه اولاً چگونه چنين حقى براى 
دولت لحاظ شــده و دولت مكلف بر اجراى 
قانون در زمان مقرر اســت و نهايتاً مى تواند 
اعــلام كند كه مجلس و قوه قضائيه و ديگر 
نهادهايى كــه ذيل دولت نيســتند به اين 
ســامانه نپيوسته اند تا در گام بعدى با فشار 

افكار عمومى اين اتفاق بيفتد.
مســئله ديگر اينكه تا هميــن هفته پيش 
عنوان شد 450 سازمان، اطلاعات خود را به 
سامانه وارد كرده اند كه اين تعداد از مجموع 
حدود 1800 ســازمانى اســت كه خود در 
مصاحبه ها اعلام كرده اند. يعنى در يك سال 
و هفت ماه يك چهارم سازمان ها، اطلاعات 
خود را وارد كرده اند و معلوم نيســت براى 
سه چهارم مابقى كه مقاومت و البته قدرت 

بيشترى دارند، چقدر زمان خواهد برد.
آنچه در اين برهه لازم به نظر مى رســد اين 
است كه هر چه سريع تر سامانه اى رونمايى 
شود و بسيار اهميت دارد كه استانداردهاى 

ارائه داده در آن سامانه وارد شده باشد.
از جمله اين اســتانداردها مى توان به وجود 
سامانه واحد و انتشار اطلاعات قابل پردازش 

اشاره كرد.

وزير خارجه آمريكا: 
خواستار حمايت اروپا براى 

مقابله با ايران شده ايم
 فارس: وزير امور خارجه آمريكا در مصاحبه 
بــا «هيو هيويت»، مجــرى برنامه راديويى 
«ســالم» بر ضرورت حمايت كشــورهاى 
اروپايى براى مقابله با ايران تأكيد كرد. مايك 
پامپئو از جنگ يمن كه عربســتان سعودى 
آغازگــر آن بــوده، به عنــوان يك «جنگ 
نيابتــى» ياد كرد و مدعى شــد، ايران اين 
جنگ را عليه رياض و امارات متحده عربى 

به راه انداخته است. 
او با بيان اين ادعا كه ايران، موشك هايى را 
براى شــليك به سمت عربستان سعودى و 
فرودگاه اين كشور در اختيار گروه انصاراالله 
يمن قرار مى دهد،گفت: «اين اقدامات ايران 
دردسرســاز است. ما از شريكان اروپايى مان 
خواستيم به ما براى مقابله با اين اقدام كمك 
كنند و دنيا بايد بداند كه ايران با اين اقدامات 
هوانوردى غيرنظامى و تجارى را در معرض 

خطر قرار مى دهد.

خبر

annota�on@qudsonline.ir
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محمدرضا على زاده 
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در تحليلى از سوى يورونيوز و در واكنش به سفر نتانياهو به عمان مطرح شد

تلاش صهيونيست ها براى تشكيل جبهه ضد ايرانى

خبر

 اخبار  يك رسانه غربى با پرداختن به سفر غير منتظره نخست 
وزير رژيم صهيونيستى به عمان كه با واكنش ها و انتقادات زيادى 
مواجه شد، اين اقدام نتانياهو را در ادامه اقدامات او براى ايجاد شكاف 

در خاورميانه و ايجاد اجماع عليه ايران تحليل كرد.
يورو نيوز در تحليل خود نوشت: «بنيامين نتانياهو» روز پنجشنبه، 
25 اكتبر، در سفرى غيرمنتظره و محرمانه عازم مسقط، پايتخت 
عمان شــد و با سلطان قابوس، پادشاه اين كشــور ديدار و گفت 
وگو كرد؛ اين ســفر كه منابع نزديك به نخست وزير اسرائيل آن 
را نخســتين مورد از نوع خود پس از سال 1996 توصيف كرده اند 
در حالى انجام شده كه دو طرف روابط ديپلماتيك با يكديگر ندارند 
و خبر انجــام آن نيز پس از بازگشــت نتانياهو به بيت المقدس 
رســانه اى شد.منابع نزديك به نخست وزير رژيم صهيونيستى در 
بيانيه اى اعلام كرده اند كه اين سفر «گام مهمى در جهت پيشبرد 
سياســت هاى بنيامين نتانياهو براى تعميق روابط با كشورهاى 
منطقه و بهره بردارى مناسب از اين موقعيت در حوزه هاى امنيتى، 

تكنولوژيك و اقتصادى بوده است».

 دو برداشت متفاوت از يك سفر
يورو نيوز در ادامه مى نويسد: اسرائيل در ميان كشورهاى عربى تنها 
با مصر و اردن روابط ديپلماتيك دارد، اين در حالى است كه بنيامين 
نتانياهو بارها به «واقعيت هاى جديد منطقه اى» و در رأس آن به 
«نفوذ و سياست هاى توسعه طلبانه ايران» اشاره و تأكيد كرده تا از 
اين طريق توجه كشورهاى عربى را بيش از گذشته به ايجاد نوعى 

همسويى و همگرايى در منافع مشترك جلب كند.
از اين رو برخى تحليلگران سفر كم سابقه بنيامين نتانياهو به عمان 
را در راستاى پيشبرد همين سياســت تعريف و تصريح كرده اند 
كه اســرائيل براى اجماع منطقه اى بر ضد ايران به حمايت ديگر 
كشــورهاى عربى بخصوص آن هايى كه روابطى عادى و خوب با 

تهران دارند نيز نياز مبرم دارد.
از ســوى ديگر نخست وزير اسرائيل كه همســو با دونالد ترامپ، 
مهم ترين حامى خود در دنياى غرب، مخالف سرسخت توافقنامه 
هسته اى با ايران است از هر تلاشى براى برانگيختن دشمنى ها با 
اين توافق فروگذار نمى كند. اين مســئله مى تواند دستمايه خوبى 
براى ايجاد هراس و نگرانى در ميان معدود كشورهاى عرب منطقه 
باشد كه برخلاف عربستان و متحدانش با اين توافقنامه كنار آمده و 

سعى در پذيرش قوانين بين المللى دارند.
گرچه در بيانيه منابع نزديك به كابينه اسرائيل و نيز رسانه هاى اين 
رژيم به صراحت سخنى از ايران به ميان آورده نشده اما با نگاه به 
برخى زواياى اين سفر از جمله محورهاى كلى گفت و گوها ميان 
دوطرف شايد بتوان اعتبار تحليل ارائه شده در خصوص پيامدهاى 

اين سفر براى ايران را بيشتر مورد توجه قرار داد.
ســفر نتانياهو به عمان يك هفته پس از ملاقات محمود عباس، 
رئيس تشكيلات فلسطينى با ســلطان قابوس در مسقط صورت 
مى گيرد. برخى تحليلگران احتمال در پيش بودن مذاكرات مهمى 
در راستاى تحقق فرايند صلح ميان اسرائيل و فلسطينيان را مطرح 

مى كنند.

اين مسئله مى تواند دو استدلال را به همراه داشته باشد: يكى به بن 
بست خوردن روابط تشكيلات فلسطينى با واشنگتن پس از انتقال 
سفارت آمريكا به بيت المقدس كه رهبران فلسطينى را به شدت 
خشمگين و نسبت به آمريكا به عنوان يك ميانجى بى طرف نااميد 
كرد و ديگرى نقش و جايگاه مورد قبول عمان در ميان كشورهاى 

منطقه و جامعه بين الملل.

 واكنش ايران به سفر نتانياهو به عمان
 اين در حالى است كه ســخنگوى وزارت امور خارجه كشورمان 
در اظهاراتى با انتقاد از ســفر نخســت وزير رژيم صهيونيستى به 
عمان، هدف از اين ديدار را ايجاد اختلاف ميان كشورهاى مسلمان 
توصيف كرد. بهرام قاسمى ضمن انتقاد از اين سفر گفت: «از نظر 
ما كشورهاى اسلامى منطقه نبايد تحت فشار كاخ سفيد به رژيم 
غاصب صهيونيستى فضاى تحرك براى ايجاد مصائب و مشكلات 
جديد در منطقه دهند». وى افزود: «بى شك اين رژيم در پى ايجاد 
اختلاف ميان كشورهاى مســلمان و سر پوش نهادن بر 70 سال 
غصب و تجاوز و كشتار مردم مظلوم فلسطين است». از سوى ديگر 
حسين اميرعبداللهيان، مشاور و دستيار ارشد رئيس مجلس شوراى 
اســلامى در امور بين الملل نيز در واكنش به اين سفر در صفحه 
شــخصى خود در اينستاگرام نوشت: «ديدار نتانياهو نخست وزير 
جنايتكار رژيم نامشــروع صهيونيستى با سلطان قابوس در كشور 
عمان، به دور از حكمت شناخته شده در سلطان قابوس است. براى 

ترامپ و نتانياهو «معامله قرن فلسطين» ثمرى نخواهد داشت».

 كشمير تنها نيست
گزارش تصويرى

 اخبار  اين روزها پياده روى اربعين يكى از بهترين فرصت ها براى 
مطرح كردن و رسانه اى كردن مهمترين مسائل جهان اسلام است. 
قدس و كشــمير را مى توان جزو اين مهمترين ها به شمار آورد. در 
همين راســتا جمعى از فعالان فرهنگى وابسته به مجمع اسلامى 
حبل االله در مســير پياده روى اربعين موكبى با عنوان شباب الامه 
برپا كرده اند و اقدام به بزرگداشت مسائلى همچون كشمير و قدس 
نموده اند. تصاويرى از فعاليت هاى اين گروه كه با استقبال مليت هاى 
مختلف روبرو شده است در فضاى مجازى منتشر شده كه در زير 

نمونه هايى از آن را مى بينيد.

مردم مطمئن باشند 
كه هيچ زمانى 
درسال هاى گذشته 
ذخاير كالاهاى 
اساسى ما به اندازه 
امروز بالا نبوده 
است. هر تاريخى 
را در نظر بگيريد، 
امروز انبار ذخاير 
كالاهاى اساسى ما 
مطمئن است

بــــــــرش
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 كتاب «سبك زندگى عفيفانه» منتشر شد   آستان نيوز: اين كتاب به همت معاونت تبليغات اسلامى آستان قدس رضوى با هدف پاسخ به پرسش هايى همچون «حجاب از كجا آمده است؟»، «آيا در تاريخ 
زندگى بشر حجاب پيشينه اى دارد؟»، «چه شد كه جوامع غربى به سمت بى حجابى رفتند؟»، «منابع قرآنى و روايى وجوب حجاب چيست؟»، «بى حجابى ريشه در چه چيزهايى دارد و چه نتايجى در پى دارد؟» و «مردان 

در برابر حجاب چه وظايفى دارند؟» به نگارش در آمده است.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
شوق بى وصف خدمت به زائرين پياده

نام نويسى بيش از 40هزار نفر 
در سامانه «همه خادم الرضاييم»

رئيس سازمان فرهنگى آستان قدس 
رضوى از نام نويسى بيش از 40 هزار 
نفر در طرح «همــه خادم الرضاييم» 
براى خدمت به زائران پياده در دهه آخر 
صفر خبر داد.حجت الاسلام والمسلمين 
حجت گنابادى نژاد با اشاره به اينكه 
تمامى شهر آماده ميزبانى از ميهمانان 
حضرت مى شود، افزود: آستان قدس 

رضوى به منظور ساماندهى و به كارگيرى خادمان افتخارى و استفاده از ظرفيت هاى 
مردمى براى خدمت به زائران پياده، از طريق دبيرخانه «كانون خادميارى فرهنگ زائر 
و زيارت» و تحت عنوان طرح «همه خادم الرضاييم» نسبت به نام نويسى متقاضيان 
اقدام كرده اســت.رئيس سازمان فرهنگى آستان قدس رضوى با بيان اينكه سامانه 
1000888080 براى ثبت نام متقاضيان فعال شده و از طريق ارسال عدد 8 شهروندان 
عزيز مشــهدى مى توانند درخواست اوليه خود را ثبت نمايند، تصريح كرد: تا ابتداى 
آبان ماه، بيش از 40 هزار نفر از طريق ســامانه پيامكى درخواســت داده اند كه 50 
اپراتور تلفنى مستقر در دبيرخانه كانون روزانه با آن ها تماس گرفته و نسبت به قطعى 
كردن نام نويســى آن ها و ثبت نوع خدمت در ســامانه اقدام مى كنند.وى با تأكيد 
بر اينكه براى خدمت رســانى به زائران پياده در ايام آخر صفر 160 هزار نفرخدمت 
ظرفيت شناسايى شــده داريــم، اضافه كرد: تا امروز 343 كانون خادميارى شــامل 
مســاجد، حسينيه ها، پايگاه ها، كانون ها و تشكل هاى فرهنگى و مذهبى با همراهى 
2295 خادميار نيز از طريق مراجعه حضورى خادمياران، شناســايى و ثبت  شده اند.
وى با بيان اينكه تاكنون برپايى 40 ايســتگاه اســتقبال از زائر در مبادى ورودى و 
داخل شهر قطعى شده است، خاطرنشان كرد: متقاضيان خدمت به زائران پياده على 
بن موســى الرضا (ع) مى توانند با تأمين و ارائه هــر يك از اقلام و خدمات موردنياز 
زائران (كه فهرست آن ها منتشر شده است) نام خود را در زمره «خادمياران رضوى» 
ثبت كنند. گنابادى نژاد ادامه داد: در بين موارد اعلام شده خدماتى نظير انتظامات 
مسير، اپراتورى، خدمات ويلچر، پذيرايى، حمل ونقل و آشپزى بيشترين فروانى را بين 
متقاضيان داشــته است. همچنين تاكنون 76 نفر از خادمان افتخارى اعلام آمادگى 
كرده اند تا منزلشان را جهت اسكان در اختيار زائران پياده على بن موسى الرضا(ع) قرار 
دهند.وى عنوان كرد: در حوزه درمانى نيز تاكنون 361نفر اعلام آمادگى كردند كه در 
ايستگاه هاى استقبال به ارائه خدمات درمانى بپردازند و علاوه بر اين تا اين لحظه 86 
پزشك و480 پرستار نيز براى ارائه خدمات پزشكى به زائران ثبت نام كرده اند.رئيس 
سازمان فرهنگى آستان قدس رضوى افزود: تا اين لحظه در حوزه حمل ونقل افزون بر 
1326 نفر اعلام آمادگى كردند كه اتومبيل هاى شخصى خودشان را در اختيار زائران 

پياده على بن موسى الرضا(ع) قرار دهند.

خـــبر

دو  به  دو  گذاشته اند،  صندلى   آستان  20-10 
پزشك ها  و  پرستارها  طرف  يك  هم.  روبه روى 
اربعين. آن هايى  زائران  نشسته اند و در مقابلشان، 
كه پاهايشان تاول زده يا زخم برداشته. پزشك ها 
و پرستارها پاى رنجور زائر حسين(ع) را روى زانو 
مى دهند،  ماساژ  مى دهند،  شست وشو  گرفته اند، 
مى بوسند و پانسمان مى كنند. به ياد زخم هايى از 

ستاره افزون اباعبداالله(ع) و ياران باوفايش.
اينجا عمود 603 است، تقريباً در ميانه راه نجف به 
كربلا. در ميانه راه حرم امير المؤمنين تا حرم فرزندان 
شــهيدش. اينجا سامانه بيمارســتان سيار اربعين 
رضوى است. خادمان رضا(ع) اين روزها، كمر همت 
بسته اند به خدمت زائران نجف و كربلا و كاظمين و 
ســامرا... . سراغ دكتر احسان اكبرى، فوق تخصص 
گوارش مى روم كه مسئول اين سامانه است. امروز 
روز پنجمى است كه اينجا مستقر شده اند. با اينكه او 
هم مثل همه گروه 24ساعت شبانه روز درگير است، 

اما قبراق و چابك، چاق سلامتى مى كند.

 روزانه 6 تا 10هزار نفر را ويزيت مى كنيم
از اكبرى درباره ميزان مراجعه كنندگان به سامانه 
مى پرسم كه مى گويد: سال گذشته ما 30هزار نفر را 
ويزيت كرديم و تصور مى كرديم با استفاده از همين 
تجربه امسال مى توانيم برنامه ريزى دقيق ترى داشته 
باشيم. به همين دليل وقتى از مشهد راه افتاديم به 
اندازه 50هزار نفر داروهاى سبك براى ويزيت هاى 
سرپايى با خودمان آورديم، اما واقعيت آن است كه 
ايــن حجم دارو بعد از غــروب روز چهارم به پايان 
رســيد. اين يعنى اينكه امســال ما روزانه بين 6 تا 

10هزار مراجعه كننده داريم.
او ادامه مى دهد: يكى دو ماه پيش اتفاقاتى در فضاى 
مجازى افتاد كه من تصور مى كردم ســبب بدبينى 
دو ملت عراق و ايران نســبت به هم شده باشد، اما 

حالا تازه متوجه شدم كه به لطف خدا و كمك اهل 
بيت(ع) يك توطئه ديگر دشمنان خنثى شد و مردم 

ايران و عراق به هم نزديك تر شده اند. 
از دكتــر اكبــرى مى خواهم بخش هــاى مختلف 
بيمارستان را به من معرفى كند. او هم قبول مى كند 
و به شــرط اينكه خيلى وقتــش را نگيرم همراهم 
مى شود. اولين كانكس، اتاق عمل است. اتاق عمل 
به دو كانكس جداگانه كه كاربرى بخش هاى بسترى 
خانم ها و آقايان دارند، متصل مى شود. در هر كانكس 

بسترى 30 تخت تعبيه شده است.
دكتر اكبرى اضافه مى كند: امســال خوشبختانه تا 
حالا عمل اساسى نداشته ايم، اما شكستگى، بخيه 
جدى، دررفتگى و چند ســكته قلبى داشته ايم كه 

خوشبختانه بخير گذشته است.
اتاق عمل دو متخصص اورژانس هم دارد؛ آقاى دكتر 
صادقى كه خودش به چند زبان مختلف مسلط است 
و به همين دليل در اين بخش مترجمى نمى بينيم و 
خانم دكتر مهاجر، متخصص اطفال. آنچنان كه دكتر 
مهاجر توضيح مى دهد مشهدى نيست و از اهواز به 
گروه پيوسته است. او اهل شوشتر است. از اورژانس 
كه بيرون مى آييم اكبرى مى گويد: من هر وقت كه 
به اورژانس سر زده ام، دكتر مهاجر پشت ميزش بوده 
و مريض مى ديده است. بارها اصرار كرده ام كه كمى 
استراحت كند، اما قبول نمى كند. 10برابر جثه اش 

همت دارد. 
روبه روى اتاق عمل، كانكس پانســمان و تزريقات 
جايگذارى شده است كه آن هم به صورت جداگانه 
به خانم ها و آقايــان خدمات مى دهد. كمى جلوتر 
20-10 صندلى گذاشــته اند، دو بــه دو روبه روى 
هم. يك طرف پرســتارها و پزشك ها نشسته اند و 
در مقابلشان، زائران اربعين؛ آن هايى كه پاهايشان 
تاول زده يا زخم برداشته. در حقيقت در اين بخش 
ســرپايى ترين درمان ها انجام مى شــود كه همان 

شست وشو و تيمار باشد. جلوتر يك 
پرده سياه كشيده اند و چند پرستار 
زن پشت آن مشغول خدمت رسانى 
هستند.اكبرى چند كانكس را هم 
نشــان مى دهد كه پزشــك هاى 
متخصص در آن بيماران را ويزيت 
مى كنند. او ادامــه مى دهد: دكتر 
حســين زاده، جراح فوق تخصص 
قلب گروه اســت. دكتر احمدزاده 
اقدامات مربوط به آنژيو را عهده دار 
شــده اند. دكتر والايى متخصص 
داخلى و دكتــر رئوف، متخصص 
بيهوشى هستند.به گفته مسئول 
بيمارستان سيار رضوى در عمود 
603 مسير پياده روى اربعين، گروه 

چند پزشــك متخصص بانو هم همراه دارد. خانم 
دكتر نجفى، متخصص اطفال، خانم دكتر مرشدى، 
متخصص طب زنان و زايمان و خانم دكتر دادخواه 
هم سرپرســتار گروه هستند. در مجموع اين گروه 
حدود 125نفر پزشك و تكنسين به همراه دارد. بعد 

از كانكس هاى مخصوص پزشكان، 
داروخانه قرار دارد. اگرچه به گفته 
دكتر اكبرى، هيچ كــدام از زائران 
براى گرفتن داروهاى ســبك به 
داروخانه مراجعــه نمى كنند و از 
بخش ديگرى كه به همين منظور 
در نظر گرفته شــده اســتفاده 
مى كنند. بخشى كه چندين نفر از 
كادر درمانى سرعت را اولويت قرار 
داده اند و بدون تشريفات زائران را 
ويزيت مى كنند و چنانچه هركدام 
از مراجعه كنندگان بيمارى جدى 
داشت، او را به پزشك متخصص 

ارجاع مى دهند.

 درد را كم مى كنيم تا فضيلت زيارت زياد شود
پشت داروخانه، دو يونيت دندانپزشكى تعبيه شده 
است كه هركدام سه پزشك دارند. اكبرى درباره اين 
بخش مى گويد: شــايد براى خيلى اين سؤال پيش 
بيايد كه اين دو يونيت را فقط براى احتياط به همراه 

آورده ايم يا اينكه مراجعه كننده دارند؟ واقعيت اين 
اســت كه اگر حجم 20ميليون نفــر زائر را در نظر 
بگيريم، اتفاقاً دندانپزشكى بسيار حياتى است؛ چرا 
كه دردهاى مضمن براحتى قابل تحمل اســت، اما 
درد دندان به اين راحتى ها فراموش نمى شود. اينجا 
ما آمده ايم تا وسيله اى باشيم براى كاهش دردهاى 
جسمانى زائران، تا فضيلت زيارت را از دست ندهند.

بعــد از دندانپزشــكى آزمايشــگاه و راديولــوژى 
جايگذارى شــده اند. به گفته اكبرى حتى برخى از 
مسئولان نجف هم براى چكاپ مراجعه كرده اند و 
همين موجب شده است تا ارتباطات رسمى بيشتر 
شود. او ادامه مى دهد: روز گذشته نماينده مخصوص 
استاندارى نجف، براى تشكر و قدردانى آمد اينجا و 
گفت كه زائران عرب زبان خيلى از ما راضى هستند. 

اين اولين بار است كه اين اتفاق مى افتد.
يك مدرســه هم اختصاص پيدا كرده است به آماد 
و پشــتيبانى و فضــاى خواب گروه. اين مدرســه 
را اســتاندارى نجف در اختيار گروه قــرار داده كه 
اكبرى بابت آن از نجفى ها قدردانى مى كند. امكانات 
پشتيبانى را همه تمام و كمال از مشهد آورده ايم. نه 
به اين دليل كه اينجا پيدا نمى شود، بلكه به خاطر 
اينكه من دوست نداشتم تيم پزشكى دچار عوارض 

تغيير رژيم غذايى شود.
اكبــرى حرف هايش را اينگونه پايــان مى دهد: ما 
را انتخاب كرده انــد براى نوكرى. فكر نكنيد كه ما 
آمده ايم اينجا تا هواى زائران را داشــته باشيم؛ نه! 
اباعبــداالله خودش هواى آن هــا را دارد. ما آمده ايم 
اينجا تا با نوكرى زائران، خودمان درمان شويم. اينجا 
پزشــك هايى داريم كه برنامه سه ماه آينده شان پر 
شده اما اينجا آمده اند و حاضرند پانسمان كنند و اگر 
از او بپرسيد آرزويش چيست؟ مى گويد اينكه سال 
آينده توفيق پيدا كند دوباره بيايد براى نوكرى زائر 

اربعين. همان طور كه من آرزو مى كنم.

مسئول اين بيمارستان در گفت و گو با قدس خبر داد

بهره مندى روزانه 10 هزار زائر اربعين از خدمات بيمارستان سيار رضوى

اينجا پزشك هايى 
داريم كه برنامه سه 

ماه آينده شان پر 
شده اما آمده اند و 
حاضرند پانسمان 

كنند.

بــــــــرش

رئيس سازمان فرهنگى آستان قدس 
 هزار 
نفر در طرح «همــه خادم الرضاييم» 
براى خدمت به زائران پياده در دهه آخر 
صفر خبر داد.حجت الاسلام والمسلمين 
حجت گنابادى نژاد با اشاره به اينكه 
تمامى شهر آماده ميزبانى از ميهمانان 
حضرت مى شود، افزود: آستان قدس 

مهران رجبى، بازيگر دوست داشــتنى سينما و تلويزيون درباره طرح «همه خادم 
الرضاييم» مى گويد: افتخارى اســت براى من كه با پيوستن به اين طرح ارزشمند 

خادم افتخارى امام هشتم (ع) باشم. 
وى با بيان اينكه حضور مضجع منور امام رضا (ع) واقعاً براى ما ايرانيان يك نعمت 
و موجب مباهات اســت، ادامه مى دهد: هر ايرانى از هر جاى كشور كه به مشكلى 
برمى خــورد به زيارت امام هشــتم (ع) مى آيد و حاجت خــود از اين امام مهربان 
مى گيرد.اين بازيگر مطرح كشور با اشاره به اينكه ايران و مشهد مقدس به واسطه 
امام رضا (ع) براى شيعيان جهان شناخته شده است، تصريح مى كند: همه دلدادگان 
و عاشقان ثامن الحجج (ع) از سراسر دنيا براى حل مشكلات خود به حضرت متوسل 

مى شوند و اين آقاى بزرگوار، پاسخ همه دعاها و آرزوها را مى دهد.

#همه_خادم_الرضاييم

مفتخرم به خادمى امام هشتم (ع)
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

برداشت اشتباهى 300 ميليون دلار از منابع صندوق!  فارس: رئيس هيئت عامل صندوق توسعه ملى گفت:  300 ميليون دلار از منابع صندوق به صورت اشتباهى در بودجه هزينه شد كه نوبخت قول 
داد آن را برگرداند.مرتضى شهيدزاده، در پاسخ به اين سؤال كه اختلاف حساب 300 ميليون دلارى منابع صندوق به كجا رسيد، عنوان كرد: جلسه اى با حضور نمايندگان ديوان محاسبات و بانك مركزى برگزار شد 

و بنا شد بانك مركزى به ديوان گزارش مالى دهد. 

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r

تحقيق و تفحص از خودروسازان نتيجه نداد
هزينه 11 هزار پرسنل مازاد و5200 ميليارد تومان سود 

بانكى خودروسازان بردوش مشتريان 
حالى  در  توحيدى:  مهدى  اقتصاد- 
تلاش هاى شــريعتمدارى وزيرسابق و 
مستعفى صمت سبب شده شوراى عالى 
هماهنگى اقتصادى ســران قوا با كنار 
گذاشــتن تدريجى شــوراى رقابت از 
پروسه قيمت گذارى خودرو موافقت كند 
كه هفته گذشته محمدرضا نجفى منش، 
رئيس انجمن صنايع همگن و قطعات خودرو هم تير خلاص را به شوراى رقابت 
وارد و اين شورا را متهم كرد كه با قيمت گذارى غيرواقعى خودرو 20 هزار ميليارد 
تومان به صنعت خودروى كشور زيان زده است.نجفى منش گفته بود «اين زيان 

منجر شد خودروسازان از نظر اقتصادى تحليل روند و اين به نفع كشور نيست».
بررسى ها نشان مى دهد كه اختلاف قيمت خودروى كارخانه وبازار به ميليون ها 
تومان مى رســد براى مثال دســتكم قيمت كارخانه اى پرايد تا بازار بيش از 10 

ميليون تومان است.

 قيمت واقعى خودرو چند است؟
با وجود اين اظهارات بايد پرســيد كه آيا قيمت خودرو در كشور پايين بوده ويا 
در حال حاضر پايين اســت كه خودروســازها متضرر شوند، به تعبير ديگر مگر 
قيمت تعادلى و واقعى خودرو هايى مثل پرايد، پژو، تيبا و... چقدر بايد باشد كه 

خودروسازان زيان نبينند؟
اما اينكه هزينه توليد خودرو در ايران چقدر است، اينكه خودروسازان داخلى براى 
هر محصولى چقدر سود مى برند و اينكه اصلاً اين سود،  متعارف است يا نه، همه 

جزو پرسش هايى است كه هيچ گاه پاسخ مشخصى به آن ها داده نشده است.

  بازار خودرو بايد به سمت آزاد سازى برود
كارشناسان و بسيارى از اقتصاددانان بر اين باورند كه بازار خودرو بايد به سمت 
آزادسازى برود و تعيين قيمت بر اساس نظام عرضه و تقاضا، جايگزين قيمت گذارى 
دستورى شود؛ نكته اى كه به نظر مى رسد شريعتمدارى در آخرين روزهاى تصدى 
در وزارت صمت با كنار زدن شــوراى رقابت، چراغ اول را در اين مســير روشن 
كرد تا شايد پس از سال ها، بازار خودرو از قيمت گذارى دستورى خلاص شده و 
نظام عرضه و تقاضا تعيين كننده قيمت باشد؛ اقدامى كه شايد بتواند راه را براى 
آزادسازى قيمت خودرو و پايان دادن به دلالى در اين بازار باز كند؛ بر اين اساس، 
تعيين قيمت خودرو به سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان واگذار 
و اجرايى شدن آن البته منوط به نظر مساعد ستاد تنظيم بازار خواهد بود. در اين 
بين مسئولان دو خودرو ساز مهم كشور همواره تأكيد برسود 4 تا 7 درصدى در 
توليد خودروهاى خود دارند و همواره نه تنها اتهام گرانفروشى را رد كرده اند، بلكه 

معتقد بوده و هستند كه در برخى موارد ضرر هم ديده اند.

  چهارمين تحقيق وتفحص از خودروسازان 
سخنگوى كميسيون صنايع مجلس در گفت وگو با خبرنگار ما با اشاره به تحقيق 
و تفحــص از هزينه تمام شــده خودرو و اينكه چهارميــن تحقيق و تفحص از 
خودرو ساز ها شروع شده است،افزود: واقعيت اين است كه تا به حال نتيجه تمامى 
اين تحقيق و تفحص ها صفر بوده است وهيچ گاه قيمت واقعى و تعادلى خودرو 

مشخص نشده است كه دليل آن واضح و شفاف است.
باســتانى ادامه داد: تا زمانى كه دولت و دولت ها در خودروســازان سهام داشته 

باشند، سهامدارى كنند و مالكيت كنند اين مشكلات را خواهيم داشت.
وى با اشاره به اينكه سهامدارى دولت در خودروسازان زير 20 درصد و عدد كمى 
است،افزود:با وجود اين دولت دخالت و مدير عامل تعيين مى كند و اين درحالى 
اســت كه خودروسازان با روى گشاده اســتقبال مى كنند، چون از حمايت هاى 

بى مورد دولت ها نهايت استفاده را مى برند.

 پرداخت5200 ميليارد تومان سود بانكى 
باستانى با اشاره به اينكه هزينه هاى سربار نيروى انسانى و منابع مالى خودروسازان 
بسيار بالا ست، اما در مسير قيمت گذارى بايد هزينه هاى مازاد حذف شود، اضافه 
كرد: سال گذشته خودروسازان حدود 5200 ميليارد تومان سود بانكى پرداخت 
كرده اند، اين سود بانكى روى قيمت محصولات اعمال شده و از خريداران دريافت 
مى شود، از طرفى شركت سايپا اعلام مى كند 11هزار نيروى مازاد دارد واين هزينه 

نيروى مازاد را مصرف كننده بايد تقبل كند.
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس خاطرنشان كرد: هميشه در ايران خودرو و 
سايپا فشار تحميل نيروى انسانى و افزايش هزينه هاى سربار وجود دارد به همين 
دليل نمى توانيم از اين دو مجموعه نتيجه دلخواه را دريافت كنيم.وى با اشاره به 
اينكه آناليز قيمتى براى خودرو در مجلس شروع شده، افزود: افزايش قيمت ها بايد 
بر اســاس آناليز قيمت خودرو صورت بگيرد. چرا خودروسازان هزينه هاى سربار 
خودروسازى را كاهش نمى دهند؟ چرا مردم بايد تاوان حقوق و دستمزد 11 هزار 
پرســنل مازاد خودروسازى سايپا را پرداخت كنند؟ البته ما تورم و افزايش مواد 
اوليه توليد و به تبع آن افزايش قيمت را قبول داريم، اما عدد آن بايد بررسى شود.

  قيمت گذارى خودرو كارشناسى شده، نيست
عضو هيئت مديره انجمن قطعه ســازان خودروى كشــور هــم در گفت وگو با 
خبرنگار ما با اشاره به كنار گذاشتن شوراى رقابت از قيمت گذارى خودرو و اينكه 
قيمت گذارى براى خودرو يك فرايند مهندسى از مواد اوليه، حقوق و دستمزد، 
هزينه هاى مالى و هزينه هاى سربار است،گفت: حال كه اين مسئوليت به دست 
سازمان حمايت افتاده است، اگر اين سازمان هم بخواهد به صورت دستورى در 
قيمت گذارى خودرو دخالت كند وضع به همين منوال خواهد بود و مشكلات اين 
صنعت حل نخواهد شد.بهرام شهريارى با اشاره به اينكه قيمت خودرو به صورت 
كارشناسى تعيين نمى شود و هزينه هاى مالى براى خودروسازان و قطعه سازها 
بسيار بالاست، گفت: خودرو سازها و قطعه سازها بهره هاى بالاى بانكى پرداخت 
مى كنند و اين در حالى است كه هزينه نيروى انسانى و دستمزد هم به دليل اينكه 
شركت هاى خودرو سازى دولتى هستند و استخدام هاى بى رويه صورت مى گيرد، 
بى جهت بالاست.وى افزود:براى قيمت گذارى خودرو بايد بررسى هاى مهندسى 
انجام شود و مديران و مسئولان بررسى كنند مراحل بهاى تمام شده خودرو به 
چه صورت است و اينكه عوامل مؤثر در قيمت تمام شده خودرو در دست دولت 

است يا بخش خصوصى و سپس اقدام به قيمت گذارى خودرو كنند.
وى ادامــه داد: تــا زمانى كه بررســى دقيق در خصوص منابــع مالى موجود 
خودروسازان و جزئيات بهاى تمام شده انجام نشود، نمى توانيم در خصوص قيمت 

واقعى خودرو و يا نياز به افزايش قيمت اظهار نظر كنيم.

گزارش

رئيس كل بانك مركزى: كانال ارزى ميان ايران و اروپا 
بازگشايى مى شود

فارس: رئيس كل بانك مركزى نوشــت: 
قــرار اســت كانــال مالى جديــد براى 
صادركنندگان اروپايى و ايرانى باز شود كه 
كاركرد ايــن كانال نوعى پيمان پولى دو 

جانبه ميان ايران و اروپاست.
 عبدالناصر همتى در اينســتاگرام خود 
گفت: جزئيات كانال مالى اروپا براى انجام 
تجارت ميان ايران و اتحاديه اروپا در نشست هفته گذشته در بروكسل مورد بررسى 
و تبادل نظر قرار گرفت. ايجاد كانال مالى بر اين درك مشــترك مبتنى است كه 
شركت ها و فعالان اقتصادى ايرانى و اروپايى با وجود خروج يكجانبه ايالات متحده 
آمريكا از برجام تمايل به برقــرارى و تداوم روابط تجارى با يكديگر دارند.در اين 
راســتا به منظور رفع مشــكلات مربوط به انجام پرداخت هاى مالى، ايجاد كانال 
مالى اروپا در دســتور كار طرفين قرار گرفته است. كانال مزبور اين امكان را براى 
صادركننــدگان اروپايى و ايرانى فراهم خواهد كرد كه ارز حاصل از صادرات خود 

را دريافت كنند.
كانال مذكور كاركرد نوعى پيمان پولى دوجانبه ميان ايران و اتحاديه اروپا را ايفا 
خواهد كرد. هر دو طرف بر تسريع در عملياتى شدن اين فرايند تأكيد دارند. انتظار 
مى رود به زودى جزئيات و نحوه استفاده از كانال مزبور نهايى شده و به اطلاع عموم 

هموطنان و فعالان اقتصادى رسانده شود.

خبر

 اقتصــاد/ فاطمه معتمــدى  مردم 
همچنان كالاها اساســى مورد نياز خود را 
با قيمت هــاى بالا خريدارى مى كنند، اين 
در حالى است كه نرخ دلار بعد از نوسانات 
شديد مرداد و شهريور ماه كاهش يافت و 
از پله 19 تا 20 هزار تومانى به قيمت 13 

تا 14 هزار تومان در بازار آزاد آرام گرفت.
نگاهى به قيمت بالاى طيف هاى مختلف 
كالا و اقلام در بازار نشــان مى دهد نه تنها 
ارز دولتى براى كالاهاى مشمول نتوانسته 
افزايش لجام گسيخته در قيمت مايحتاج 
ضرورى مردم را آن طور كه بايد مهار كند 
بلكه 500 هزار بازرسى سازمان حمايت از 
مصرف كننده طى 6 ماهه امسال نيزچندان 

كار ساز نبوده است.
قيمت فعلى برخى اقــلام مانند لبنيات، 
روغن، برنج، رب، قند، لوازم يدكى و قطعات 
خودرو در بازار عمومــاً همان قيمت هاى 
زمان اوج گران شدن نرخ ارز و بلكه بيشتر 

از آن است.
اين پرسش بزرگ پيش روى 
مردم بى پاسخ مانده است كه 
چرا با وجــود اختصاص ارز 
دولتى، ارز سامانه نيما براى 
كالاهــاى مختلف و كاهش 
قيمــت دلار در بــازار آزاد، 
نــرخ اين كالاهــا در بازار با 
قيمت هاى قبلى و با نرخ دلار 
18 تا 19 هزار تومان به بازار 

عرضه مى شود.

 قيمت ها همچنان بالاست
يك فروشنده مواد غذايى با 
بيان اينكه كاهش نرخ دلار 
در قيمــت كالاهــا نمودى 
نداشــته،گفت: روغن جامد 5 كيلو گرمى 
با برندهاى مختلف در اواخر سال گذشته 
و ابتداى ســال جارى بين 20 تا 27 هزار 
تومان در بــازار براى مصــرف كننده در 
دســترس بود كه در زمان اوج گران شدن 
دلار به 45 هزار تومان رسيد و اكنون هم 
با وجود كاهش قيمت دلار روغن جامد 5 
كيلويى در بازار براى مصرف كننده كمتر از 

40 هزار تومان نيست.
بــه گفته وى سياســت اختصــاص دلار 
4200 تومانى به كالاهاى اساسى متأسفانه 
شكســت خورده وجز رانــت عايدى براى 
مردم نداشته اســت.وى گفت:مشكل اين 
اســت كه عمدتاً برخى شركت ها از توزيع 
به موقع كالا به بازار خوددارى مى كنند و 
با دپوى توليدات خود در انبار مانع كاهش 

قيمت اجناس مى شوند.
وى با اشــاره به نقش دلالان و همچنين 
سود جويى برخى شــركت هاى توليدى 
افزود: نكته قابل تأمل ديگر اين اســت كه 
سرى جديد اقلام عرضه شده به بازار مانند 
روغن و رب در برخى برندها بدون قيمت 

است و نرخ ندارد !
وى گفت: رب از 3 تا 4000 تومان ابتداى 
ســال جارى به 18 هزار تومان رســيد و 
اكنون 13 تــا 14 هزار تومان قيمت دارد. 
هر كيسه 10 كيلويى برنج پاكستانى 80 
تا 85 هزار تومانى را مغازه دار بايد حداقل 
100 هزار تومان خريدارى كند و براى برنج 
هندى با نرخ 60 تا 70 هزار تومان قبل از 
نوسانات نرخ ارز مصرف كننده بايد 80 تا 

85 هزار تومان خريدارى كند.
وى با اشاره به قيمت درج شده روى روغن 
مايــع 4/5 كيلويى يك برند خاص به نرخ 
28 هزار تومــان گفت: با ايــن حال اين 
روغن براى ما بــه عنوان خرده فروش 31 
هزار و 500 تومان فاكتور شــده است كه 
براى فروشنده حدود 35 هزار تومان تمام 

مى شود.

  بازار بزرگ ارز آزاد
عضــو هيئــت علمــى 
نيز  خوارزمى  دانشــگاه 
عــدم  دلايــل  دربــاره 
و  دولتى  ارز  تأثيرگذارى 
سامانه نيما در ارزان شدن اقلام مورد نياز 
مردم در بازار اظهار داشت: در اين زمينه به 
چند مسئله بايد توجه داشت اول اينكه بازار 
آزاد ارز داراى قــدرت خط دهى به اقتصاد 
كشــور اســت. اين بازار قدرت قوى براى 
قيمت گذارى كالاها و خدمات در بازار دارد.

وحيــد شــقاقى شــهرى در گفت و گو با 
خبرنگار ما افزود:درست است كه دولت ارز 
3700 تــا 4200 تومانى و همچنين دلار 
حدود 8 تا 9 هزار تومانى ســامانه نيما را 
براى تأمين كالاها اختصاص داده است اما 
بازار آزاد برخلاف نظر دولتمردان كوچك 
نيســت و بازار بزرگى است كه يك سوم 
تقاضاى ارزى كشــور را پاسخ مى دهد، لذا 
قيمــت ارز در اين بازار به تمامى بازارهاى 

قيمت گذارى علامت مى دهد.

 سوء استفاده و ضعف نظارت
وى اضافه كــرد: از ســوى ديگرخيلى ها 
براى واردات كالاها دلار دولتى گرفتند اما 
كالاهاى وارد شده با ارز دولتى را احتكارو 
يا اينكه در بازار آزاد به نرخ دلار آزاد و بالا 
فروختند،لذا تخلف در اين حوزه گسترده 

بوده است.
وى تصريح كرد: سيســتم نظارتى دولت 
براى رصد و برخورد با اين موضوع بســيار 
ضعيف بوده اســت،لذا عملاً شــاهد يك 
توزيع غيرعادلانــه ارز بوديم به طورى كه 
شركت هاى مختلف ارز يارانه اى را دريافت 
اما با احتكار يا عرضه كالا به بازار با قيمت 

آزاد آن را فروختند.

 بازرسى هاى بى اثر
وى در خصوص چرايى وجود اين شرايط با 
وجود 500 هزار بازرسى طى 6 ماهه امسال 
از سوى سازمان حمايت از مصرف كننده 
خاطر نشــان كرد: بازرســى هاى ميدانى 
نمى تواند آن اثر بخشــى لازم را داشــته 
باشد.بايد توجه داشــت ضعف نظارتى از 
ناحيه بازرســى ميدانى نبود چرا كه به هر 
ميزان هم كه سازمان حمايت و يا تعزيرات 
بازرسى داشته باشند بازهم كم است چرا 
كه حوزه بازار بســيار گســترده است، لذا 
شاهد بروز تخلفاتى بوديم و مصاديق زيادى 
در قوه قضائيه منجر به تشكيل پرونده شده 

است.

 لزوم دخالت
 شركت هاى بازرگانى دولتى

وى تصريــح كرد: بــراى جلوگيرى از اين 
تخلفات و سوء اســتفاده ها، دولت بايد ارز 

يارانه اى را به شركت هاى بازرگانى دولتى 
براى واردات مايحتاج ضرورى و اساســى 
مردم بپردازد تا اين شركت ها كالاهاى وارد 
شــده با ارز دولتى را به قيمت مناسب در 
فروشگاه هاى مرتبط با دولت، براى خريد 

مردم عرضه كنند.
وى ادامــه داد: واگــذارى تأمين كالاهاى 
مورد نياز مــردم بــا ارز دولتى به بخش 
خصوصى احتمال بروز سوء استفاده هايى 
را ايجــاد مى كند؛ وضعيتــى را كه اكنون 
شــاهد هســتيم چرا كه بازار آزاد ارز كه 
اكنــون داراى نرخ 14 هزار تومان اســت 
قدرت علامت دهى بزرگى به قيمت گذارى 
كالاهــا دارد و بخش خصوصى با توجه به 
اين مسئله نسبت به احتكار كالا و يا فروش 

آن به قيمت روز وسوسه مى شوند.
اين اقتصاددان يادآور شد: بايد توجه داشت 
گرچــه دلار در بــازار آزاد 14 هزار تومان 
قيمت دارد اما كالاهايى كه با اين نرخ وارد 
مى شــود به دليل هزينه هايى مانند حمل 
و نقل،گمرك و بيمــه داراى قيمت تمام 
شــده اى نزديك به 18 تا 19 هزار تومان 
مى شــود،لذا عملاً افت قيمت دلار از 19 
هزار تومان زمان اوج بــه 14 هزار تومان، 

در قيمت تمام شده كالا اثر نداشته است.
وى در ايــن بــاره كه آيا سياســت دولت 
بــراى تأمين كالا با اختصــاص ارز دولتى 
شكست خورده اســت بخصوص اينكه به 
تازگى بخشى از كالاهاى مشمول دريافت 
دلار 4200 حذف و به فهرســت كالاهاى 
مشمول دريافت ارز سامانه نيما اضافه شده 
اســت، گفت: برداشتم اين است كه دولت 
آن انتظارى كه از اختصاص ارز دولتى براى 
تنظيم بــازار كالاها و اقلام مورد نياز مردم 
داشته است برآورده نشده، لذا بتدريج سعى 
خواهد كرد واردات كالا را به ســامانه نيما 
بسپارد چرا كه عملاً دولت طى اين 5 تا 6 
ماه كه ارز دولتى را براى كالاهاى مشمول 
اختصاص داد، خروجى خوبى نداشــت و 
تخلف گســترده ناشى از ســوء استفاده و 
احتــكار رخ داد كه البته ضعف نظارت هم 

در اين بين بى تأثير نبود.

 احياى كوپن
شــقاقى ادامه داد: دولت واردات كالاهاى 
اساســى را به شركت هاى بازرگانى دولتى 
بسپارد تا مردم با كوپن يا كارت هوشمند 
عملاً بتوانند اين اقلام را به قيمت مناسب 
دريافــت كننــد.وى در اين بــاره كه اين 
پيشــنهاد به مفهوم احياى سيستم كوپن 
است، اظهار داشت: پاسخ مثبت است. الان 
در كشورى مانند آمريكا كه داراى آزادترين 
اقتصاد در دنياست 49 ميليون نفر از مردم 
اين كشــور كوپن غذا دريافت مى كنند و 
اين روش سبب شده است كه مردم از فقر 

رهايى يابند.

  بى برنامگى اقتصادى
نماينده مجلس نيز درباره 
قيمت گران اقلام مورد نياز 
مردم با وجود اختصاص ارز 
دولتى و سامانه نيما اظهار 
داشت: دولت در حوزه مسائل اقتصادى فاقد 
برنامه مشخصى است.پژمانفر افزود:به عنوان 
نمونه دولت در ارديبشهت ماه در موضوع ارز 
ورود كرد و عدد غير كارشناسى 4200 تومان 
را مبناى نرخ دلار قرار داد.دولت در اين مسير 
پيش رفت بدون اينكه در اين قبيل تصميمات، 
همه جوانب و الزامات لازم را لحاظ كند.وى در 
گفت و گو بــا خبرنگار ما اضافه كرد: دولت در 
بحث تأمين كالاهاى ضــرورى مردم، اقدام 
جامعى را كه برطرف كننــده نگرانى هايى از 
جمله فروش ارزاق مردم به قيمت هاى بالا و 
برابربا نرخ ارز در بازار آزاد باشد، دنبال نكرده 
است، از سوى ديگر ستادى فعال براى نظارت 
و كنترل بازار نيز نداشته است.وى ادامه داد: 
اينكــه دولت اعلام مى كند با ارز دولتى ارزاق 
مردم را حمايت مى كند بايد در عمل مردم آن 
را مشــاهده كنند، در حالى كه اين موضوع 

ديده نمى شود.

  دو ريشه گرانى
عضو كميســيون برنامه و 
بودجه مجلــس نيز دليل 
اصلــى افزايش قيمت 25 
قلــم كالا، را گران شــدن 
قيمت اين كالاها در بازارهاى خارجى و بخشى 
هم مربوط به قيمت تمام شــده بر اثر عوامل 
داخلى دانســت.محمد حسينى درخصوص 
افزايش قيمت لبنيات با بيان اينكه ارز دولتى 
به 25 نوع كالاى اساسى داده مى شود كه فقط 
برخى به صورت مستقيم واردات دارند، افزود: 
اگر امروز شاهد افزايش قيمت در برخى كالاها 
هستيم به دو دليل است؛ يكى اينكه قيمت 
كالا نسبت به سال گذشته در خارج از كشور 
گران تر شده اســت، لذا اين گرانى ربطى به 
تحريم ندارد.بخشــى ديگر از گرانى به دليل 
افزايش قيمت هايى از جمله دستمزد و ساير 
اقلام نهاده اى اســت.گفتنى اســت براساس 
آمارها بالاترين رقم افزايش نســبت به مدت 
مشابه ســال قبل براى محصولات خوراكى 
طبقه بندى نشده 89,5 درصد، ميوه و خشكبار 
75 درصــد، تفريح و فرهنــگ 59 درصد و 
مبلمان و لوازم خانگى و نگهدارى معمول آن ها 
52,7 درصد بوده است.همچنين در 6 ماهه 
اول امسال 8 ميليارد دلار اختصاص ارز 4200 
تومانى براى كالاهاى اساسى بوده است. شايد 
يكى از دلايل عــدم كاهش قيمت كالاهاى 
اساسى به رغم اختصاص يارانه ارزى، صادرات 
ويا قاچاق اين كالاها به كشــورهاى همسايه 
بوده اســت. اگر چه دولت دراقدام ديرهنگام 
خروج كالاهاى اساســى و يارانه اى توســط 

مسافران خارجى را ممنوع كرده است.

با وجود تشديد نظارت ها و اختصاص 8 ميليارد دلار 4200 تومانى

قيمت كالاهاى اساسى همچنان گران ماند! ضرورت حضور ناظران مردمى
طبق قانون اساســى برخــى از وظايف قوه 
قضائيه عبارتند از احياى حقوق عامه، نظارت 
بر حسن اجراى قوانين، اقدام مناسب براى 
پيشــگيرى از وقوع جرم. دادستانى بازوى 
اصلى قوه قضائيه در موضوع نظارت بر احياى 
حقوق عامه است؛ اما با توجه به گستردگى 
مكانى محل هاى احتمالى وقوع تخلف و فساد 
در پهنه كشــور و در همه زمان ها و ظرفيت 
بسيار محدود دادســتان هاى سراسر كشور 
براى نظارت و كشــف تخلف و فساد،باوجود 
اقدامات خوبى كه از سوى برخى دادستان ها 
در حفظ و احياى حقوق عامه انجام شــده، 
عمــلاً اين وظيفــه قوه قضائيه تــا به حال 
به درســتى و رضايت كننده نبوده اســت. 
وقوع تخلفات و مفاســد بسيار زياد از قبيل 
زمين خوارى، تجاوز به منابع محيط زيست، 
ورود آلاينده هاى غيرمجاز به هوا يا رودخانه ها 
نشانه ضعف عملكرد قوه قضائيه در موضوع 

نظارت بر احياى حقوق عامه است.
همانطور كه پيشتر ذكر شد، ضعف عملكردى 
ايــن قوه در نظارت بر احيــاى حقوق عامه 
ناشى از دو مشكل عمده محدوديت امكانات 
و توان دســتگاه قضايى براى حضور ناظران 
در همه مكان هــا و زمان ها و تخلف برخى 
دادستان ها از اجراى وظايفشان است. راهكار 
پيشنهادى براى حل اين دو مشكل، استفاده 
دســتگاه قضايى به صورت اصولى و كارآمد 
از ظرفيت عظيم نظــارت مردمى يا نظارت 

غيرمتمركز است. 
حضور ناظران مردمى در سراســر كشور و 
در همه زمان هايى كه احتمال وقوع فساد 
و تخلف وجــود دارد، مزيت اصلى نظارت 
مردمى بر نظارت شــخص يا اشــخاصى 
معين ماننــد دادستان هاســت. در زمان 
حاضر با گســترش جوامــع، قطعاً نظارت 
متمركز از ســوى اشــخاص يا نهادهايى 
معيــن ماننــد دادســتانى براى كشــف 
تخلفات و مفاســد كافى و جوابگو نخواهد 
بود؛ بنابراين دســتگاه قضايى براى انجام 
برخــى وظايف خود ماننــد احياى حقوق 
عامه و نظارت بر حســن اجــراى قوانين، 
چــاره اى جز كمك گرفتن از مردم و يا به 
عبارتى اســتفاده از ظرفيت عظيم مردمى 
ندارد. البته در اين راستا اقداماتى هرچند 
ديرهنگام و اندك، از سوى دادستانى كل 
كشــور مانند راه انــدازى درگاه اينترنتى 
دريافت گزارش هــاى مردمى براى احياى 
حقوق عامه و اعتراض به عملكرد دادسراها 
صورت گرفته اســت؛ لكن اين اقدامات در 
عمــل به دليل عدم رعايــت برخى اصول 
مهم و اساســى، كارآمدى كافى نداشته و 
نتايج حداقلى داشــته اســت. در ادامه به 
شــرح برخى از اصول ذكر شده پرداخته 

خواهد شد.
برخى اصول استفاده از ظرفيت نظارت مردمى 
و گزارشگران فساد تجربيات كشورهاى موفق 
در زمينه استفاده از ظرفيت هاى مردمى در 
نظارت و كشف تخلفات بيانگر آن است كه 
براى استفاده كارآمد از ظرفيت مردم در امر 
نظارت، رعايت دو نكته اساسى حمايت هاى 
قانونى از گزارشــگران فساد و ايجاد بسترى 
امن و كارآمد براى گزارش دهى بسيار لازم 

و ضرورى است. 
طبيعتــاً در گزارشــگرى فســاد و تخلف 
متخلفين، احتمال شناسايى گزارشگر فساد از 
سوى متخلفين وجود دارد؛ بنابراين تضمين 
عدم افشاى هويت گزارشگر فساد و تضمين 
حمايت قانونى از گزارشگر فساد در برابر هر 
گونه آزار و آسيب از سوى متخلفين بسيار 
مهم و اساسى است كه متأسفانه دادستانى 
كل كشــور در اقدامات خود براى استفاده 
از ظرفيت مردمى توجهى به آن ها نداشــته 

است. 
ايجــاد بســترى امــن و كارآمــد براى 
گزارشگرى فســاد نكته ديگرى است كه 
دســتگاه قضايى براى استفاده از ظرفيت 
مردمــى از آن غفلت كرده اســت. براى 
تحقــق هدف همكارى مردم با دســتگاه 
قضايى و گزارشگرى تخلف از سوى مردم، 
بايد اعتماد عمومى نسبت به نتيجه بخش 
بودن همكارى آنان با دستگاه قضايى جلب 
شــود. به عبارتى مردم بايد اطمينان پيدا 
كننــد كه در صورت گزارش يك تخلف و 
فساد به دســتگاه قضايى، اولاً آن گزارش 
پيگيرى خواهد شــد و در صورت صحت 
گزارش، با متخلفين و مفسدين در حدود 
قانون برخورد صورت خواهد گرفت. لكن 
در سامانه طراحى شده از سوى دادستانى 
كل كشور نه تنها به اين نكته توجه نشده 
است، بلكه حتى امكان پيگيرى وضعيت 
نتيجه گزارش فســاد يا تخلفى كه در اين 
سامانه به ثبت رسيده است وجود ندارد. به 
عبارتى گزارشگر تخلف هيچ امكانى براى 
اطلاع از نتيجه گزارش تخلف خود ندارد. 
در توضيح چرايى عدم استقبال عمومى از 
درگاه اينترنتى دادستانى كل كشور البته 
به نكات ديگــرى همچون درنظر نگرفتن 
براى گزارشگران  تشــويقى  سياست هاى 
تخلف و فقدان امكان گزارشــگرى تخلف 
به صورت ناشناس نيز مى توان اشاره كرد 
كه توضيح آن خارج از حوصله اين مطلب 

است.   

يادداشت
عليرضا سيفى

خبرخبر

تمديد يك ساله يا يك ماهه نرخ سود؟امروز يك ميليون بشكه نفت در بورس عرضه مى شود

تسنيم: نخستين عرضه صادراتى نفت خام 
در بازار فيزيكى بورس انرژى امروز(يكشنبه) 

انجام مى شود.
نخستين عرضه صادراتى نفت خام در بازار 
فيزيكى بورس انرژى در حالى امروز به ثبت 
خواهد رسيد كه عرضه اين روز، يك ميليون 
بشــكه و حداقل محموله خريــد 35 هزار 
بشــكه خواهد بود. ضمن اينكه خريدار 10 
درصد از ارزش قــرارداد را در زمان اجراى 
معامــلات پرداخت كرده و در صورت برنده 
 شــدن در فرايند رقابــت ، 10 درصد ديگر 

نيز به صورت ريالى پرداخت خواهد شــد تا 
در نهايت 10 درصد از ارزش قرارداد ريالى 

و 80 درصد بقيه آن ارزى تسويه مى شود.
همچنين خريدار از اين امكان نيز برخوردار 
است كه تا گذشت 50 روز از تحويل محموله 
به تسويه وجه معامله اقدام كند. در خصوص 
شــرايط پرداخت هم اين امكان وجود دارد 
كه به جز سه ارز يورو، يوآن و درهم كه در 
اطلاعيه عرضه ذكر شــده، خريدار بتواند با 
ساير ارزهاى معتبر نيز اقدام به تسويه وجوه 
كند و محدوديت خاصى درخصوص تسويه 

وجوه وجود ندارد.
شاپورمحمدى رئيس سازمان بورس نيز با 
تأكيد بر اينكه چنانچه اطلاعيه هاى عرضه 
نفت خام نياز به تعديل  داشــته باشــد به 
طور حتم انجام خواهد شد،عنوان كرد: در 
حال حاضر مشــتريان قبلى شركت نفت و 
اشخاص علاقه مند به قراردادهاى مالى نفت 

مى توانند امروزدر رقابت شركت كنند. 

ايرنا: دبيركل كانــون بانك هاى خصوصى 
و مؤسســه هاى اعتبارى از ارســال نامه اى 
به بانك مركزى خبر داد كه براســاس آن 
خواسته شده تا نرخ سود حساب هايى كه 
شهريورماه يك ماهه تمديد شده اند، تعيين 
تكليف شود.«محمدرضا جمشيدى» افزود: 
ايــن نامه دوم آبان ماه بــا امضاى كوروش 
پرويزيان رئيس كانون بانك هاى خصوصى 

به رئيس كل بانك مركزى ارسال شد.
30 مردادماه امســال بانك مركزى با هدف 
ايجاد ثبات در بازارها و فراهم كردن زمينه 

براى اجراى بســته سياســت هاى ارزى به 
بانك ها و مؤسســه هاى اعتبارى اجازه داد 
فقط به درخواست مشــترى، قراردادهاى 
سپرده گذارى را كه از دوم شهريور 1396 تا 
11 شهريور 1396 منعقد كرده اند، به مدت 
يك ماه با شرايط منعقد شــده در قرارداد 
تمديد كنند.با اين حال برخى بانك ها اين 
اطلاعيه را به معنى مجوز بانك مركزى براى 
تمديد يك ساله اين حساب ها كه اغلب با 
نرخ سودهاى بالاى 20 درصد افتتاح شده 
بودند، تلقى كردند؛ از اين رو بانك مركزى 
در اطلاعيه ديگرى كه هفتم شهريور منتشر 
شد، اعلام كرد: تمديد يك ماهه قراردادها، 
منحصر به ســپرده  هاى سرمايه گذارى 2 تا 
11 شهريور 96 است و بانك ها مجاز نيستند 
حساب هاى سپرده ســرمايه گذارى مدت 
دار جديد خارج از نرخ ســود على الحساب 
شوراى پول و اعتبار (15 درصد يك ساله، 

10 درصد كوتاه مدت) افتتاح كنند.

 دولت واردات 
كالاهاى اساسى 
را به شركت هاى 
بازرگانى دولتى 
بسپارد تا مردم 
با كوپن يا كارت 
هوشمند عملاً 
بتوانند اين اقلام را 
به قيمت مناسب 
دريافت كنند

بــــــــرش
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وضعيت تأثير معدل در كنكور 98 را به زودى اعلام مى كنم مهر: وزير علوم در صفحه اينســتاگرام خود نوشــت: جمع زيادى از دانش آموزان و خانواده آن ها در مورد تأثير معدل در 
پذيرش آزمون سراسرى 98 درخواست تأثير مثبت معدل را دارند. منصور غلامى افزود: گاه هم افراد غيرمرتبط با موضوع، اذهان داوطلبان را درگير اختلاف نظرها مى كنند. با توجه به محاسباتى كه 

به طور فنى انجام گرفته بزودى موضوع را در جلسه شوراى سنجش و پذيرش مطرح مى كنم تا تصميم لازم براى رفع نگرانى ها گرفته شود.
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خبر

فرمانده ناجا
حوادث جاده اى اربعين 
67 درصد كاهش يافت

ايرنا: فرمانــده ناجا از كاهش 50 درصدى 
جانباختگان و 67 درصــدى تصادفات در 
اربعين امســال خبر داد. ســردار حسين 
اشترى اظهار داشت: امسال نسبت به سال 
گذشــته با وجود افزايش تردد خودروها و 
شرايط جوى شــاهد كاهش 50 درصدى 
جانباختگان و 67 درصدى تصادفات بوديم.

اشــترى گفت:از ابتداى مــاه صفر تاكنون 
بيش از 65 درصد زائران از مرز مهران تردد 
كرده اند و تعداد زائران خروجى از اين مرز از 
يك ميليون و 150 هزار نفر فراتر رفته است.

عضو كميسيون صنايع مجلس 
خبر داد

سروش و گپ؛ بالاترين رتبه 
پيام رسان هاى داخلى 

خانه ملت: عضو كميسيون صنايع مجلس 
مى گويد: بر اســاس شــاخص ها، سروش 
بــا 84/81 درصد و گپ بــا 63/48 درصد 
رتبه هاى اول و دوم در ميان پيام رسان هاى 
داخلى را كســب كردند. ســيده حميده 
زرآبادى درباره تصميــم مركز ملى فضاى 
مجازى مبنــى بر حذف حمايــت از پنج 
پيام رســان بومى از ميان هفت پيام رسان 
فعلــى و تــداوم حمايت از دو پيام رســان 
ديگر، گفت: راهبرد اوليــه اين بود كه اول 
از هفــت پيام رســان حمايت شــود و در 
مرحله بعــدى آن ها كه بهتــر كار كردند 
و شــاخص هاى مورد رتبه بندى را كســب 
كردند، به عنوان پيام رسان بومى انتخاب و 
حمايت شــوند؛ با اين حال، اينكه در حال 
حاضر فقط از سروش و گپ حمايت شود، 
بســتگى به راهبرد شــوراى عالى فضاى 
مجازى يا سياست هاى كلى كشور در حوزه 

پيام رسان ها دارد .

سخنگوى كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس:

دانشگاه ها ظرفيت استاندارد 
دانشجو را رعايت نمى كنند

خانه ملت: سيدحمايت ميرزاده ؛سخنگوى 
كميســيون آمــوزش و تحقيقات مجلس 
بــا انتقاد از تعداد زياد دانشــجويان مقطع 
ارشد در كشور، گفت: در حال حاضر تعداد 
دانشجويان مقطع ارشــد بسيار است، اين 
درحالى است كه كشور به آن ها نيازى ندارد؛ 
جذب دانشجو در دانشگاه ها بدون توجه به 
نياز وزارتخانه ها و جامعــه انجام مى گيرد.  
دانشــگاه ها بدون توجه به اشتغال جوانان 
فقط دانشجو مى پذيرند و توجهى به آينده 

و اشتغال آن ها نمى كنند.

كشف جسد مرد جوان 
در چاله آسانسور

خط قرمز: افسرنگهبان سازمان آتش نشانى 
مشهد ازكشــف جســد مرد جوان در يك 
ســاختمان نيمه تمام خبرداد. آتشپاد دوم 
على اكبر حكم آبادى روز گذشــته در شرح 
اين خبر افزود: اين حادثه غروب روز جمعه 
به سازمان آتش نشانى مشهد اعلام و تيم هاى 
عملياتى به محل حادثه واقع در بلوار مجيديه 
اعزام شدند. افسرنگهبان سازمان آتش نشانى 
مشــهد بيان كرد: با حضور آتش نشــانان و 
بررسى ماجرا مشخص شد، جسدى در داخل 
چاله آسانســور ساختمان نيمه كاره كه پنج 

طبقه داشت قرار دارد. 
در ادامه جنازه توسط آتش نشانان به سطح 
زمين منتقل شــد. حكم آبادى با بيان اينكه 
جسد كشف شده متعلق به جوانى 27 ساله 
بود، خاطرنشــان كرد: درادامه جســد براى 
بررســى علت دقيق مرگ به پزشك قانونى 

تحويل داده شد.

آقاى كلانترى آمده 
است تا پروژه هايى 

را كه سازمان 
محيط زيست 

به عنوان عامل 
بازدارنده يك 

سرى از پروژه هاى 
آسيب رسان به 

زيست بوم ايران 
دنبال مى كرد به 
سرانجام برساند

بــــــــرش

 جامعه/ مريم احمد      ى شيروان  مرداد 
ماه سال گذشته بود كه زمزمه هاى انتخاب 
شــخصى جديد براى تكيــه بر بلندترين 
جايگاه محيط زيســت كشــور شــنيده 
شد. عيســى كلانترى يكى از اصلى ترين 
گزينه هاى پيشنهادى بود كه نزديك ترين 
تحصيلات ممكن به حوزه محيط زيست 
را داشــت و پيش از قبول اين مسئوليت 
حدود 12 ســال در مســندهايى نسبتاً 
مرتبط يعنى وزارت كشــاورزى و ســتاد 
احياى درياچه اروميه تجربه كسب كرده 
بود. ويژگى هاى مثبتــى كه اميد فراوانى 
در دل دوستداران محيط زيست آفريد؛ اما 
هنوز ديرى نگذشته بود كه عملكرد وى در 
مواجهه با مشكلات فزاينده محيط زيست 
كشــور مانند آلودگى هــوا، آب و خاك، 
كمبود منابع آب، ســوخت و غذا، كاهش 
منابع طبيعى، پسماند، بحران آب، تخريب 
جنــگل، آلودگى هوا، انقــراض گونه هاى 
گياهى و معضلاتى از اين دســت، تصوير 

ديگرى از محيط زيست را روايت كرد.

 مروج محصولات تراريخته
بى شك كلانترى نخستين مدير در سازمان 
حفاظت محيط زيســت است كه نه تنها 
آشــكارا از محصولات دســتكارى شــده 
ژنتيكى يا همــان تراريخته حمايت كرده 
كه حتى مخالفانِ باورهايش را مُشتى آدم 
احساساتى، نادان يا سياسى خطاب كرده 

است!
دكتــر علــى كرمــى، پژوهشــگر حوزه 
بيوتروريســم بــا بيــان اينكــه فعالان 
محيط زيست از همان ابتدا از انتخاب آقاى 
كلانترى براى ســاماندهى محيط زيست 
كشور نگران و شوكه شده بودند، مى گويد: 
به نظر مى رســد انتخاب ايشــان بسيار 
هدفمندانه و به منظور رونق تراريخته در 
كشور صورت گرفته باشد؛ زيرا طبق قانون 
براى مجوز كاشت يك محصول دستكارى 
ژنتيك شده يا همان تراريخته نياز به مجوز 
از وزارت جهاد كشاورزى، وزارت بهداشت 
و سازمان حفاظت از محيط زيست است. 
تا قبل از روى كار آمدن ايشان، خانم ابتكار 

به دلايل متعدد علمى مخالف كاشت اين 
محصولات بودند، اما با تصدى اين منصب 
توســط ايشــان ديگر مانعى براى اعطاى 
مجوز وجود نداشت. تا جايى كه در همين 
زمان محدود مجوز كاشت اولين محصول 
تراريخته در ايران يعنى كشــت گسترده 

پنبه صادر شد.

 در محيط زيست هم كمبود ديده 
مى   شود هم كم كارى

محيط  زيســت ورشكســته و شــكننده 
كشــور در اين برهه از زمان، تاب و تحمل 
اشــتباهات و آزمون  و خطاهاى جديد را 
ندارد. نايب رئيس فراكسيون محيط زيست 
مجلس شوراى اسلامى در اين خصوص با 
بيان اينكه مشكلات حوزه محيط زيست 
كشور تنها مربوط به همين دوره مديريت 
آقاى كلانترى نيست، مى گويد: در اين راه 
مشكلات و كمبود امكانات بسيارى وجود 
دارد اما ايشان نيز به عنوان رئيس سازمان 
محيط زيست كشور از تمام ظرفيت هاى 
موجود براى اعتلاى محيط زيست استفاده 
نكرده و با وجود ظرفيت هاى بسيار زياد در 
اين حوزه، كم كارى هايى چشمگير صورت 

گرفته است.
جبار كوچكى نژاد اضافه مى كند: وضعيت 
تالاب ها، صدور مجوزهاى شــكار، مجوز 
انتقال آب، حمايت از محصولات تراريخته 
و بسيارى از مشكلات حوزه محيط زيست 
كشور نشــان مى دهد كه تعصب خاصى 

نسبت به محيط زيست كشور وجود ندارد. 
ضمن اينكه اگر تالابى خشــك شــده يا 
پرنده اى كمياب مى شود در پروسه زمانى 

طولانى صورت مى گيرد.
او اضافــه مى كند: باز هــم تأكيد مى كنم 
ريشه اصلى مشــكلات مى تواند در زمان 
مديريت ايشان نباشــد اما خشك شدن 
درياچه اروميه و ســاير تالاب ها و بسيارى 
از مشــكلات به وجود آمــده ديگر نتيجه 
سياست هاى اشــتباهى است كه در طول 

دوران مديريت ايشان پيش آمده است.

 سازمان محيط زيست اعتماد مردم 
را هدف گرفته است

با وجود شــعارهاى زيباى محيط زيستى 
و دلســوزانه براى طبيعت، در ســازمانى 
كه براى حفاظت از محيط زيســت كشور 
پايه ريزى شــده اتفاقاتى در حال رخ دادن 
است كه بســيارى از فعالان و دوستداران 

اين عرصه را نااميد كرده است. 
تصميم هايى نادرست كه سبب شده صداى 
بسيارى از صاحب نظران و كارشناسان در 
مخالفت از اين تصميمات بلند شود. دكتر 
حسين آخانى سنجانى، برنده جايزه هاى 
متعدد ملى محيط زيست كه دل پردردى 
از اوضــاع ايــن روزهاى محيط زيســت 
كشــور دارد در اين خصــوص مى گويد: 
آقــاى كلانتــرى در مدتى كــه عهده دار 
رياست سازمان حفاظت از محيط زيست 
هستند نشــان داده اند كه چندان دغدغه 

محيط زيســت را ندارند و بيشتر آمده اند 
تا پروژه هايى كه ســازمان محيط زيست 
به عنــوان عامل بازدارنده يك ســرى از 
پروژه هاى آسيب رسان به زيست بوم ايران 

دنبال مى كرد به سرانجام برسانند.
او اضافه مى كند: ايشــان ظاهــراً دغدغه 
حفظ محيط زيســت را ندارند و بيشــتر 
نگران اشتغالى هســتند كه وظيفه ساير 
از نظر قانونى سازمان  وزارتخانه هاســت. 
محيط زيســت وظيفه دارد بــا ابزارهاى 
نظارتى و قانونى مانع عملياتى شود كه در 
مسير اجراى پروژه هاى عمرانى قرار داشته 
و با اصل 50 قانون اساسى مغاير است. اما 
در اين مدت ما شــاهد هســتيم كه هيچ 
اقدامى در اين خصوص صورت نمى گيرد 
و اين طور به نظر مى رســد كه از اهداف 
متعالى ايشان منحل شدن محيط زيست 

كشور باشد.
به گفته اين استاد دانشگاه ايشان به دليل 
اينكه در ســاليان گذشته وزير كشاورزى 

بودنــد و حــالا ارتباطات 
با مديران ارشــد  نزديكى 
جهاد كشــاورزى دارند، با 
وجــود اشــتباهات زياد و 
غارت منابــع آب در دوران 
آمده اند  حالا  وزارتشــان، 
تــا با هماهنگى ســازمان 
محيط زيست آن جاهــايى 
كه به يغمــا نرفته هم به 
همت ايشان و همكارانشان 
به يغما برود. اشتباهاتى كه 
به قيمت آسيب هاى جدى 
اعتماد عمومى  اقتصاد،  به 
و محيط زيست كشور در 

حال انجام است.
به نظر مى رسد حال كه بازار ترميم كابينه 
گرم است براى نگرانى هاى خودمان و براى 
آنچه ممكن است بر سر نسل هاى آينده رخ 
دهد به اصلاح وضع موجود آن هم در حوزه 
محيط زيست بينديشيم. فرصتى كه اگر با 
نقد جدى مديران اين حوزه همراه نشــود 
قطعاً آســيب هاى آن دامن فرزندان مان را 

خواهد گرفت. 

وزير بهداشت:
حمايت از  SMA رديف بودجه جداگانه مى خواهد

ايرنا: سيد حسن هاشمى؛ وزير بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكى درباره بودجه 
سال آتى وزارت بهداشت گفت: نيازمند 
بودجه جديد نيســتيم و بهتر اســت 
همان بودجه اى را كه در ســال گذشته 
پيش بينى شد با نرخ تورمى كه سازمان 
برنامه و بودجه تشــخيص مى دهد و به 

دولت پيشــنهاد مى دهد، به موقع تخصيص دهنــد. وى افزود:چند روز پيش با 
معاونت اجتماعى سازمان برنامه و بودجه جلسه اى داشتيم و اطمينان داريم كه 
ســازمان برنامه و بودجه نهايت همكارى را براى ادامه و حمايت از طرح تحول 
ســلامت انجام خواهد داد. وزير بهداشــت اظهار داشــت: البته وزارت بهداشت 
درخواست هايى براى تخصيص رديف بودجه براى برخى بيمارى ها كه در بودجه 
سالانه رديف اعتبار نداشتند مانند SMA و بيمارى پروانه اى و برخى بيمارى هاى 
صعب العلاج نيز ارائه خواهد داد كه با توجه به تكليف مجلس براى اســتفاده از 
بودجه بيمــاران خاص براى اين بيماران و افزايش نيافتن رديف بودجه بيماران 

خاص اميدواريم تصويب شود.

معاون پشتيبانى وزير آموزش و پرورش اعلام كرد
ابلاغ دستورالعمل «معلم تمام وقت» در اين هفته

فــارس: معــاون توســعه مديريت و 
پشــتيبانى وزير آمــوزش و پرورش از 
ابلاغ دستورالعمل «معلم تمام وقت» به 

استان ها در اين هفته خبر داد.
على الهيار تركمن درباره طرح معلم تمام 
وقــت، اظهار كرد: در حال نهايى كردن 
دستورالعمل هستيم و تا چند روز آينده 

ابلاغ مى شــود. وى گفت: حق التدريس معلمان شــاغل براى 9 ماه سال است و 
حقوق آن ها به صورت ثابت  و رسمى نيست و عمدتاً با تأخير پرداخت مى شود؛ 

همچنين در پاداش پايان خدمت و بازنشستگى محاسبه نمى شود.
الهيار تركمن افزود: معتقديم اگر حق التدريس معلمان شاغل را در ساعات موظف  

آن ها وارد كنيم، مى توانيم تمام نقيصه ها را برطرف كنيم.
وى گفت: در اين حالت حق التدريس منظم پرداخت مى شود و همچنين 3 ماه 
بيشــتر يعنى در 12 ماه سال پرداخت شــود؛ از سوى ديگر در محاسبه حقوق 

بازنشستگى و پاداش پايان خدمت لحاظ شود.
وى با بيان اينكه طرح معلم تمام وقت داوطلبانه است، گفت: در اين طرح، حكم  
فرهنگيان تغيير مى كند حدود18 درصد به فوق العاده شغل آن ها اضافه مى شود.

رئيس شبكه هپاتيت ايران اعلام كرد
ابتلاى سالانه 200 ايرانى به سرطان كبد

ايسنا: رئيس شبكه هپاتيت ايران ضمن 
تشــريح عوامل ابتلا به سرطان كبد و 
راه هاى پيشگيرى از آن گفت: پيش بينى 
مى شود ســالانه 200 نفر در كشور به 
سرطان كبد مبتلا  شوند و اين بيمارى 

جزو 6 سرطان شايع در مردان است.
دكتر سيد مويد علويان با بيان اينكه از 

مهم ترين عوامل ابتلا به سرطان كبد، نارسايى كبد است، گفت: نارسايى كبد نيز 
علل زيادى از قبيل هپاتيت بى، هپاتيت سى، چاقى، مصرف الكل و كم تحركى 
دارد. اين عوامل زمينه ساز سرطان كبد مى شوند. وى افزود: يكى از اقدامات مهم، 
آموزش راه هاى پيشــگيرى، عوامل خطر و كنترل بيمارى ســرطان كبد است. 
همچنين سرطان كبد جزو 6 سرطان شايع در مردان است. علويان درباره راه هاى 
تشــخيص سرطان كبد گفت: تشــخيص اين بيمارى از طريق آزمايش خون و 
سونوگرافى اســت. اگر اين بيمارى به موقع تشخيص داده شود، قابل كنترل و 
درمان است. وى افزود: به افراد توصيه مى كنيم كه از استعمال دخانيات، مصرف 
الكل، چاقى و اضافه وزن، مصرف آجيل مانده (در جاى ســرد و نمناك موجب 
توليد سمى مى شود كه عامل بروز سرطان كبد است) و غذاهاى مانده بپرهيزند.

معاون تربيت بدنى آموزش و پرورش  بيان كرد
تبديل زيرزمين مدارس به سالن ورزشى

ايلنا: مهرزاد حميدى، معاون تربيت بدنى 
و ســلامت آموزش و پــرورش گفت: 
چشم انداز من اين است كه هر مدرسه 
مى تواند يك سالن ورزشى داشته باشد. 
وقتى ما بــراى دروس رياضى، فيزيك، 
شــيمى و... كلاس درس داريم، طبيعتاً 
كلاس استاندارد تربيت بدنى نيز همان 

سالن ورزشى است كه بايد ساخته شود.حميدى با اشاره به اينكه براى مدارس 
تازه ساز فضاى سرپوشيده و روباز استاندارد پيش بينى كرده ايم، گفت: همچنين 
جهت گيرى ما اين است كه ديگر سالنى بيرون از مدرسه نسازيم و اكنون به دنبال 
طراحى سالن هاى كوچك در مدارس هستيم، به صورتى كه بتوان آن ها را در دل 
مدرسه جا داد. وى گفت: حتى مى توان براى توسعه فضاى ورزشى در مدرسه از 
زيرزمين هــاى مدارس هم بهره برد، ما حتى در يكى از مدارس تهران اين كار را 
كرديم و در آنجا بچه ها حركات زمينى و ژيمناستيك را انجام مى دهند. بايد كارى 

كنيم كه بچه هاى ابتدايى مان فعاليت هاى حركتى مناسب داشته باشند.

معاون وزير بهداشت:
جمعيت سالمندان كشور به 30 درصد افزايش مى يابد

فارس: معاون وزير بهداشــت با اشاره 
به اينكــه تا 30 ســال ديگر، جمعيت 
ســالمندان كشــور بــه بيــش از 30 
درصد خواهد رســيد، گفت: بسيارى از 
مشـكلات سـلامت سـالمندان مربوط 
بـه بيمارى هاى مزمـن و غيرواگير است.
عليرضا رئيسى گفت: امروز براى اولين 

بار در تاريخ، بيشتر مردم مى توانند انتظار داشته باشند كه به 60 سالگى برسند 
و بيشــتر از آن زندگى كنند. در كشورهاى كم درآمد و متوسط، اين امر به طور 
عمده نتيجه كاهش شديد مرگ و مير در سنين جوان تر، بويژه در دوران كودكى 
و زايمان و از بيمارى هاى عفونى اســت. وى افزود: در حال حاضر، در كشورهاى 
با درآمد بالا ادامه افزايش اميد به زندگى عمدتاً به دليل كاهش مرگ و مير افراد 
مسن تر است. اين تغييرات در همه كشورها رخ مى دهد و اين روند تأثيرات قابل 
توجهى بر ساختار جمعيت دارد. در ايران در سال 2016، 9,28 درصد جمعيت 
60 سال و بالاتر بودند. سازمان بهداشت جهانى برآورد مى كند كه تا سال 2050 

يعنى 32 سال ديگر، اين ميزان به بيش از 30 درصد جمعيت خواهد رسيد.

نايب رئيس كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس:
آموزش  و پرورش آمار كودكان بازمانده از تحصيل را ندارد

نايب  خانه ملت: جبار كوچكى نــژاد، 
رئيس كميســيون آموزش و تحقيقات 
مجلس بــا بيان اينكه مطابق با «لايحه 
حمايــت از كــودكان و نوجوانان» كه 
هنوز به مرحله اجرا نرســيده اســت، 
خانواده هايــى كه مانــع ادامه تحصيل 
فرزندان خود مى شــوند، پيگرد قانونى 

خواهند شد و به بهزيســتى و نيروى انتظامى معرفى مى شوند، گفت: آموزش 
و پــرورش بايد در پى اجراى ايــن قانون آمارهايى دقيق به مجريان درخصوص 
كودكان و نوجوانان بازمانده از تحصيل ارائه داده و همكارى لازم را داشته باشد. 
وى با بيان اينكه داشتن آمارى از جمعيت كودكان محروم از تحصيل به تفكيك 
جنســيت و شهر و روســتا با هدف طراحى برنامه هاى مناسب براى هر گروه از 
كودكان محروم از تحصيل ضرورى اســت، گفت: با اين وجود وزارت آموزش  و 
پرورش كه متولى اصلى ايجاد بستر هاى مناسب براى تعليم و تربيت كودكان از 
6 تا 18ساله است، آمارى شفاف از تعداد كودكان و نوجوانان بازمانده از تحصيل 

 سيد حسن هاشمى؛ وزير بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكى درباره بودجه 
سال آتى وزارت بهداشت گفت: نيازمند 
بودجه جديد نيســتيم و بهتر اســت 
همان بودجه اى را كه در ســال گذشته 
پيش بينى شد با نرخ تورمى كه سازمان 
برنامه و بودجه تشــخيص مى دهد و به 

دولت پيشــنهاد مى دهد، به موقع تخصيص دهنــد. وى افزود:چند روز پيش با 

معــاون توســعه مديريت و 
پشــتيبانى وزير آمــوزش و پرورش از 
ابلاغ دستورالعمل «معلم تمام وقت» به 

على الهيار تركمن درباره طرح معلم تمام 
وقــت، اظهار كرد: در حال نهايى كردن 
دستورالعمل هستيم و تا چند روز آينده 

9ابلاغ مى شــود. وى گفت: حق التدريس معلمان شــاغل براى 9ابلاغ مى شــود. وى گفت: حق التدريس معلمان شــاغل براى 9 ماه سال است و 

 ايرانى به سرطان كبد
 رئيس شبكه هپاتيت ايران ضمن 
تشــريح عوامل ابتلا به سرطان كبد و 
راه هاى پيشگيرى از آن گفت: پيش بينى 
 نفر در كشور به 
سرطان كبد مبتلا  شوند و اين بيمارى 

دكتر سيد مويد علويان با بيان اينكه از 
مهم ترين عوامل ابتلا به سرطان كبد، نارسايى كبد است، گفت: نارسايى كبد نيز 

تبديل زيرزمين مدارس به سالن ورزشى
 مهرزاد حميدى، معاون تربيت بدنى 
و ســلامت آموزش و پــرورش گفت: 
چشم انداز من اين است كه هر مدرسه 
مى تواند يك سالن ورزشى داشته باشد. 
وقتى ما بــراى دروس رياضى، فيزيك، 
شــيمى و... كلاس درس داريم، طبيعتاً 
كلاس استاندارد تربيت بدنى نيز همان 

سالن ورزشى است كه بايد ساخته شود.حميدى با اشاره به اينكه براى مدارس 

جمعيت سالمندان كشور به  درصد افزايش مى يابد
معاون وزير بهداشــت با اشاره 
 ســال ديگر، جمعيت 

درصد خواهد رســيد، گفت: بسيارى از 
مشـكلات سـلامت سـالمندان مربوط 

عليرضا رئيسى گفت: امروز براى اولين 

آموزش  و پرورش آمار كودكان بازمانده از تحصيل را ندارد
نايب  جبار كوچكى نــژاد، 
رئيس كميســيون آموزش و تحقيقات 
مجلس بــا بيان اينكه مطابق با «لايحه 
حمايــت از كــودكان و نوجوانان» كه 
هنوز به مرحله اجرا نرســيده اســت، 
خانواده هايــى كه مانــع ادامه تحصيل 
فرزندان خود مى شــوند، پيگرد قانونى 

خواهند شد و به بهزيســتى و نيروى انتظامى معرفى مى شوند، گفت: آموزش 

خط قرمز

معاون رئيس كل دادگسترى خراسان رضوى خبر داد

دستگيرى بيش از 600 محكوم فرارى

  خط قرمز/ عقيل رحمانى   معاون رئيس كل دادگسترى 
خراســان رضوى در امور اجتماعى و پيشگيرى از وقوع جرم از 
دستگيرى بيش از 600 نفر از محكومان متوارى در سطح استان 
در 6 ماهه نخست ســال 97 خبر داد.  سيد امير مرتضوى در 
اين خصوص اظهار داشت: يكى از اقدامات مناسب براى افزايش 
احســاس امنيت به جامعه، برخورد سريع و قاطع با مرتكبين 
جرايم مى باشــد؛ به نحوى كه مجرمــان بالقوه و حتى عموم 
شهروندان به اين باور برسند افرادى كه درجامعه مرتكب جرم 
مى شوند، قطعاً دســتگير و مجازات خواهند شد.  وى تصريح 
كرد: با توجه به اين نكته برخورد قاطع و اجراى ســريع احكام 

منطبق با موازين قانونى، در راســتاى رسيدن به اين امر بسيار 
تأثير گذار است.

 
 محكومان مى دانند راهى براى فرار ندارند

معاون رئيس كل دادگسترى خراسان رضوى در امور اجتماعى 
و پيشگيرى از وقوع جرم ادامه داد: سالانه پرونده هاى متعددى 
در واحدهاى اجراى احكام به مرحله اجرا گذاشته مى شود كه 
ماحصل زحمات دستگاه هاى مختلف در مراحل كشف، تحقيق و 
دادرسى و... مى باشد. در مقابل هم ايجاد امنيت و آرامش كنونى 
ماحصل اين دست اقدامات است. مجرمان و محكومان نيز قطعاً 
به اين باور رسيده اندكه در قبال نوع جرايم و بزهكارى خود بايد 
مجازات هاى متناسب و قانونى را تحمل كنند و هيچ راه گريزى 
ندارند. وى اظهار داشت: در اين بين اندك مجرمانى هستند كه 
بنا به دلايلى از اعمال قانون دور مانده و به دليل عدم دسترسى 
قانون به آن ها توان اجراى مجازات مناســب سلب شده است. 
به همين منظور در راستاى پيشــگيرى از وقوع جرايم، طرح 
جمع آورى و دســتگيرى محكومان متوارى از سال گذشته در 
سطح استان خراسان رضوى به مرحله اجرا گذاشته شده است. 
اين طرح در استان، با محوريت و برنامه ريزى معاونت اجتماعى 
و پيشگيرى از وقوع جرم دادگسترى كل استان خراسان رضوى 

و با همراهى دادسراهاى عمومى و انقلاب شهرستان هاى تابعه 
و همچنين به كارگيرى و استفاده از ظرفيت ها و وظايف ذاتى 
ســاير نهادهاى حاكميتى (با اولويت محكومان جرايم خاص و 

مهم، مواد مخدر و...) در سطح استانى اجرايى شده است.

 بيشترين دســتگيرى ها در قوچان،چناران و تربت 
حيدريه

ســيد امير مرتضــوى بيان داشــت: گزارش هاى رســيده از 
شهرســتان هاى استان حاكى از اهتمام ويژه حوزه هاى قضايى 
استان در اجراى طرح مذكور بوده و نتايج بدست آمده نشان از 
اجراى موفق طرح جمع آورى و دستگيرى محكومان متوارى در 
سطح استان دارد. در همين راستا بيش از 600 نفر از محكومان 
متوارى شناسايى، دســتگير و براى تحمل مجازات به مراجع 
مربوط معرفى شده اند. اين مقام قضايى به اسامى شهرستان هايى 
كه بيشــترين دستگيرى مجرمان فرارى را داشته اند هم اشاره 
كرد و در اين زمينه گفت: بر اســاس گزارش هاى رسيده حوزه 
قضايى شهرستان هاى قوچان، چناران و تربت حيدريه به ترتيب 
بيشترين آمار دستگيرى محكومان متوارى را در 6 ماهه نخست 
ســال داشــته اند كه اهتمام اين حوزه هاى قضايى در راستاى 

اجراى طرح مذكور قابل قدردانى و تشكر است.

 رد پاى مهريه در يك پرونده جنايى

جام جم: مرد خشــمگين كه همسرش را به خاطر اختلاف 
مادى با حدود 14 ضربه تبر به قتل رسانده بود صحنه جنايت 
را در چابهار بازسازى كرد. 7 صبح سيزدهم مهر امسال مردى 
با پليس چابهار تماس گرفت و پرده از قتل زن همســايه  در 

يكى از محله هاى چابهار برداشت. 
لحظاتى بعد مأموران پليس آگاهى چابهار و بازپرس كشيك 
قتل در صحنه جنايت حاضر شــدند. بررسى هاى اوليه تيم 
جنايى نشــان داد قربانى بر اثر وارد آمــدن 14 ضربه تبر و 
چنديــن ضربه چاقو از پاى در آمده اســت؛ در ادامه مأموران 
به تحقيق از دختر 16 ســاله وى كه تنها شاهد جنايت بود، 

پرداختند. 
وى به افســر تحقيق گفت: شب حادثه من و مادرم در خانه 
بوديم و پــدرم براى ديدار يكى از اعضاى خانواده اش از خانه 
خارج شــد، اما ســاعت 7 صبح روز بعد و زمانى كه به خانه 
بازگشت به سراغ مادرم كه در خواب بود رفت و داد و بيداد راه 
انداخت. پدرم عصبانى بود و تبر و چاقو هم همراه داشت. كمى 
بعد او بى رحمانه به جان مادرم افتاد و با ضربه هاى متعدد تبر 
و چاقو، مادرم را مقابل چشمانم كشت. بعد هم فرار كرد كه 

من بعد از آن همسايه ها را خبر كردم.
در ادامه متهم درحوالى خروجى شهر بازداشت و آلات قتاله 

نيزكشف شد. در ادامه متهم به ارتكاب جنايت اعتراف كرد.
مرد قاتل روز گذشته صحنه جرم را بازسازى و در تشريح ماجرا 
گفت: من و همســرم سال ها بود كه با هم اختلاف داشتيم و 

حتى قصد داشتيم از هم جدا شويم.مدتى بعد همسرم مهريه 
500 سكه اى اش را به اجرا گذاشت. او حتى حساب بانكى ام را 
با حكم قضايى مسدود كرد. از اين كار همسرم عصبانى بودم 
و براى همين تصميم به كشتن او گرفتم. براى اجراى نقشه ام 

تبر و چاقو برداشتم و صبح زود به خانه رفتم. 
وقتى وارد خانه شدم همســرم خواب بود او را بيدار كردم و 
گفتم چرا مهريه ات را به اجرا گذاشــتى و حساب بانكى ام را 
مسدود كرده اى؟ در ادامه گفتم كه اگر طلاق مى خواهد بايد 
مهريه اش را ببخشد و توافقى جدا شويم، اما درگيرى لفظى 
ميان ما شدت گرفت، كتكش زدم و بعد از آن با تبر و چاقويى 
كه همراهم بود بيش از 14 ضربه به بدن او زدم و فرار كردم. 
در ادامه پس از بازسازى صحنه جنايت متهم با دستور قضايى 

به زندان منتقل شد.

خط قرمز: دو هم محلى كه در مرد عصبانى همسرش را با 14 ضربه تبر كشت
باترى  شهر  مختلف  مناطق 

خودرو سرقت مى كردند، 
دستگير شدند.

فرمانده انتظامي مشهد 
در تشريح ماجرا گفت: 
بــا توجــه بــه وصول 
گــزارش ســـرقت هاي 

شبانه باتري از خودروهاي 
سنگين در برخـــى مناطق 

شهر، شناســـايى ســـارقان در 
دستور كار قرار گرفت.

ســرهنگ اكبر آقا بيگي افزود: تيم هاي دايره تجسس كلانتري 
نجفي در اجراي اين مأموريت ضربتي به سرنخ هايي دست يافتند 
كه نشان مي داد راكبان دو دستگاه خودروي پژو آردي و وانت بار 

عاملان اين سرقت هاي شبانه هستند.
وى اظهار داشت: مأموران ساعت 4 بامداد روز گذشته هر دو متهم 
را كه 26 و 35 ســاله و اهل يك محله بودند در حالى دســتگير 
كردند كه لحظاتي قبل هم از يك خودروى سنگين باترى سرقت 

كرده بودند.
وي اظهار داشت: در بازرسي از خودروهاى متهمان 2 عدد باترى 

اتوبوس و 2 عدد باترى كاميون كشف شد. 
در ادامه ســارقان اعتراف كردند كه باترى ها را در محدوده الهيه 

مشهد سرقت كرده اند. 
باتوجه به حجم سرقت هاى صورت گرفته تحقيق در مورد كشف 

ديگر سرقت هاى احتمالى آن ها ادامه دارد.

برق باترى هاى دزدى سارقان را گرفت!
 بچه محل هاى دزد در محاصره پليس 



w w w . q u d s o n l i n e . i r
یکشنبه 6 آبان 1397  18 صفر 1440  28 اکتبر 2018  سال سی و یکم  شماره 8817    

میهن روزنامـه صبـح ایـران

کاهش ۶۷ درصدی تصادفات در اربعین امســال ایلام:فرمانده نیروی انتظامی از کاهش ۵۰ درصدی جانباختگان و ۶۷ درصدی تصادفات در اربعین امســال خبر داد. سردار حسین اشتری 
در مرز مهران اظهار داشت: الحمدلله امسال نسبت به سال گذشته با وجود افزایش تردد خودروها و شرایط جوی شاهد کاهش ۵۰ درصدی جانباختگان و ۶۷ درصدی تصادفات بودیم. وی ابراز کرد: 

حدود ۳۰ هزار نفر بجز همکاران استانی در مرزهای سه گانه از سراسر کشور مشغول خدمت رسانی به زائران اربعین هستند.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

خبر

گزارش

 درخواست روستاییان اورامان کردستان از دولت 

مرحمت فرموده ما را حس کنید

سنندج - قدس: هرگاه سخن از انار به میان می آید بی اختیار 
نام شهرهایی همچون »ساوه«، »فردوس« و »سنگان خاش« و 
انار کردســتان و بویژه روستاهای »ناو« و »سروآباد« در اذهان 

عموم تداعی می شود که محصولاتشان شهرتی جهانی دارند.
اورامانات منطقه ای است که در دو استان کردستان و کرمانشاه 
قرار دارد، »ناو« نخستین روستای منطقه اورامانات کردستان از 
مسیر مذکور است، که در میان  چندین کوه واقع شده و آبادی 

سخت گذر با معماری سنتی و پلکانی است.
همه ســاله در روزهای پایانی مهر ماه جشنواره انار در روستای 
ناو برگزار می شود و سیل عکاسان خبری به این منطقه سرازیر 
می شــود اما متأسفانه طبق روال گذشته تقریباً تمامی اخبار و 
عکس ها معطوف به جشــنواره انار شده و مشکلات بسیاری از 

این روستاییان همچنان حل نشده باقی می ماند.
یکی از مهم ترین مشــکلات مردم این منطقــه نبود راه های 
دسترسی و سختی راه برای ارسال محصولاتشان به بازار مصرف 
اســت. سختی مسیر به گونه ای است که هر رهگذری که اهل 
اورامانات نباشــد، تنها می تواند چشم  به زمین بدوزد تا مراقب 

باشد زمین نخورد.
یکی از مطالبات مردم روســتا از ادارات مربوط بویژه ســازمان 
جهاد کشــاورزی کردستان کمک به آن ها در ایجاد جاده بین 

باغ هاست.
از دیگر مشــکلات منطقه اورامانات علاوه بر کمبود زمین این 
است که قســمت اعظم اراضی این منطقه جزو اراضی ملی و 
منطقه حفاظت شده است به همین دلیل در همین اراضی کم 

منطقه هم امکان کار عمرانی حتی توسعه باغ ها برای آن ها مهیا 
نیســت. با وجود اینکه همه ساله با برپایی جشنواره انار جمع 
زیادی از مردم محلی و گردشگران به این منطقه سفر می کنند 
اما نبود زیر ساخت های گردشگری و ضعف روستاییان در ایجاد 
این زیرســاخت ها آن ها را از درآمد صنعت گردشگری محروم 

کرده است.

روستاییکهآبمیرود
محمدرشــید شریفی رئیس شورای اســلامی روستای ناو که 
دلی پر درد از مشــکلات انباشته شده دارد، می گوید: روستای 
نــاو دارای 148 خانوار با 458 نفر جمعیت اســت که به دلیل 
مشکلات بی شمار در روستا، جمعیت آن هر روز آب رفته و رو 

به کاهش است.
وی ابــراز می کند: مهاجرت مردم این روســتا به دلیل فقدان 
مدرسه و نبود معلم برای ســال سوم راهنمایی و عدم توسعه 

باغ هاست که مردم را مجبور به مهاجرت می کند.
رئیس شــورای روســتای ناو اورامان به اندک اماکن دولتی و 
عمومی در این روستا اشاره کرده و می افزاید: مسجد، غسالخانه، 
مدرسه ابتدایی تا سوم راهنمایی و ساختمان مخابرات از جمله 
اماکن عمومی این روستاست اما امیدواریم برگزاری جشنواره انار 

بانی خیر برای رفع مشکلات روستا شود.
وی با ذکر اینکه هیچ خانه بوم گردی در این روستا وجود ندارد، 
ادامه می دهد: شغل اصلی مردم روستا باغداری بوده و به دلیل 
اینکه سرمایه اولیه ندارند، باید اقدامات اساسی برای گردشگری 

آماده شود.
رئیس شــورای روستای ناو با اعلام اینکه خانه بهداشت در این 
روستا داریم اما پزشک آن در ماه دو بار به روستا می آید، اذعان 
کرد: نیازهای پزشکی اهالی روستا با مراجعه به روستای سلین و 

شهرستان پاوه رفع می شود.
وی اظهار می کند: قرار بود در این روستا کاداستر اجرا شود که 

به طور کامل به اجرا درنیامد.
شریفی می افزاید: بیشتر اراضی منطقه جزو اراضی ملی و  منطقه 
حفاظت شده است و نمی توان در آن کار عمرانی و توسعه باغات 
داشته باشــیم و اگر هر یک از اهالی روستا خودسرانه اقدام به 

ایجاد باغ کند جریمه نقدی خواهد شد.
وی از خبرنگاران و عکاسان که همه ساله برای بازتاب خبری و 
تصویری جشنواره انار به این منطقه عزیمت می کنند می خواهد 
تا با انعکاس و معرفی جاذبه های گردشگری و طبیعی این منطقه 
نظر مسئولان و سرمایه گذاران را به این روستا معطوف کنند تا 

شاید بدین وسیله بخشی از مشکلات روستاییان حل شود.

نبودجادهدسترسی
رئیس شورای شهر اورامان نیز می گوید: متأسفانه آنچه که لیاقت 
بخش اورامان بوده ادا نشده و این منطقه با 16 هزار جمعیت با 
مشکلات عدیده ای دست به گریبان بوده و یکی از عمده ترین 
این مشکلات، جاده روستای ناو است که همانند ریل قطار تنها 

اجازه تردد یک خودرو را می دهد.
ســیدمحمد علی ســجادی ابراز می کند: متأســفانه مدرسه 
»روســتای ناو« اورامان در مهر ماه کــه فصل دانش آموختن 
است به دلیل نبود معلم تعطیل شده است و متأسفانه بسیاری از 

روستاهای منطقه نیز با وضعیت مشابهی روبه رو هستند. 
وی بــا ذکر اینکه مرزداری مریوان در نوع خود بی نظیر بوده و 
اقتدار خود را به رخ جهانیان می کشد، اذعان کرد: متأسفانه این 
ظرفیت نیز از جانب دولت با غفلت روبه روســت؛ در جاده های 
ســروآباد بویژه در گردنه ژالانه شــاهد مرگ های بی شماری 

هستیم.
ســجادی معضل بســیار بزرگی را که گریبانگیر مردم منطقه 
اورامان شده است، سد داریان دانست و افزود: سد داریان خون 
مردم را گرفت و مســئولان مردم را با امیدهای واهی از جمله 
تخصیص و پمپاژ آب، واگذاری اراضی برای احیا و ایجاد باغ های 
انار و انجیر دلخوش کردند اما هیچ کدام از این وعده ها محقق 
نشد. وی یادآور شد: ایجاد ایستگاه های پمپاژ آب برای زمین های 
کشاورزی، واگذاری اراضی به بخش کشاورزی، تخصیص آب از 
سد داریان و ایجاد اشتغال در منطقه از مهم ترین مطالبات مردم 

منطقه اورامان است.
ســجادی می گوید: دولت از طریق تریبون رســانه ها از بطن 
روستای گردشگری ناو، خواسته های مردم را بشنود و در راستای 
رفع مشکلات و موانع توسعه منطقه، عنایت لازم را لحاظ کند.

حیات دامداران منطقه دلگان در گرو تأمین حق آبه تالاب است

سایهخشکیدگیجازموریانبرسیستانوبلوچستان

ساختن سد بر 
روی هلیل رود 
حیات تالاب 
جازموریان را 
به خطر انداخته 
و بنابراین دود 
آن به چشم 
مردم کشاورز و 
دامدار دلگان در 
استان سیستان و 
بلوچستان می رود

بــــــــرش

 زاهدان/ طاهره عودی  تالاب جازموریان 
به عنوان بزرگ ترین تالاب استان کرمان که 
ارتزاق و معیشت روســتاییان و دامداران 
استان سیســتان و بلوچستان بویژه مردم 
شهرستان ایرانشــهر و »دلگان« را نیز به 
خود گره زده اســت به دلیل خشکسالی 
نه تنها به کانون گرد وغبار در استان کرمان 
تبدیل شده اســت، بلکه حیات دامداران 
غرب سیستان و بلوچستان را به مخاطره 
انداخته است. دشت های جیرفت، فاریاب و 
رودبار جنوب در استان کرمان، و دشت های 
ایرانشهر، بم پور، سردگان، دلگان، سرتختی 
و اسپکه در استان سیستان 
و بلوچستان در محدوده این 

حوضه آبریز واقع اند.
دلیل خشکسالی حادث   به 
شــده در این تالاب در حال 
حاضــر وضعیــت دامداری 
در مناطق غربی سیســتان 
و بلوچستان و بویژه دلگان 
مــورد تهدید واقع شــده و 
نه تنها در کاهــش آمار دام 
تأثیر داشــته، بلکه بسیاری 
از دامــداران را به ســمت 

مهاجرت سوق داده است.
آب تــالاب جازموریــان به 
 وســیله شــماری آبراهه و 
91 رودخانه کوچــک و بزرگ ازجمله دو 
رودخانه دائمــی »بم پور« و »هلیل رود« 
تأمین می شد که ســاخت سدها بر روی 
رودخانه های تغذیه کننده جازموریان بویژه 
این دو رود و به دنبال آن تأمین نشــدن 
حقابه ها حال بستر خشکیدگی این تالاب 
بین المللی را رقم زده اســت. درگذشــته 
رودخانه هــای هلیل در جنــوب کرمان و 
بم پور در استان سیســتان و بلوچستان 
موجب رونــق جازموریان بودند که با آغاز 

خشکسالی ها در سال 70 رودهای دائمی 
»بم پــور« و »هلیل« آبشــان را به روی 
این تالاب بین المللی کــه زمانی یکی از 
نخستین زیستگاه های بشر بود، بستند و 
حال زندگی مردمان این منطقه در معرض 

نابودی قرارگرفته است.
خشک شــدن تالاب جازموریان موجب 
تولید حدود 25 درصد از کانون های داخلی 
ریزگرد کشــور شده اســت و اینک این 
ریزگردها در استان های کرمان، هرمزگان 

و سیستان و بلوچستان جولان می دهند.
مجتبی شجاعی، فرماندار دلگان که دغدغه 
تأمیــن آب و زوال کشــاورزی و دامداری 
مردمان حوزه خدمتــش را احاطه کرده 
به خبرنگار ما می گوید: هنوز فرصت برای 
پیشگیری از مشــکلات بزرگ تر هست و 

باید چاره اندیشی کرد.

سدهاسدراهکشاورزان
فرماندار دلگان که سرنخ و ریشه مشکلات 
حادثه و خشــکیدگی جازموریــان را در 
استان کرمان می داند در این رابطه به قدس 
می گوید: زنگ خطر حرکت شن های روان 
به سمت دلگان و نقاط شهری و روستایی 
مجاور و حتی ایرانشهر بعد از نواخته شدن 
زنگ نابودی تدریجی تالاب به صدا درآمده 
و این تهدید مســتقیماً حیات و اقتصاد و 

فرهنگ مردم منطقه را نشانه رفته است.
وی بابیان اینکــه ضرورت دارد تا تأثیرات 
و خطرات خشکســالی تــالاب در دلگان 
و مناطــق »بمپــور« و »محمــدان« و 
همچنین شهرســتان ایرانشهر و مناطقی 
ازجمله »اســپکه« و »لاشار« و مناطقی 
از شهرســتان »فنوج« مورد بررسی قرار 
گیرد، اظهار می کند: در نخستین گام باید 
جلوی حفاری های غیرمجاز گرفته شود و 
چاه های غیرمجازی که در سال های اخیر 

حفر گردیده است، مسدود شوند.
وی ادامه می دهد: آسیب تالاب جازموریان 
برای سیســتان و بلوچســتان ســدهای 
»استقلال« و » سد عروس« در جیرفت و 
برخی سدهای کوچک و بزرگ آبخیزداری 
به تعداد بیش از ۳0 سد در استان کرمان 
اســت که اجازه ورود اندک سیلاب های 
ناشی از بارندگی ها را به هامون جازموریان 
نمی دهد که این موضوع تالاب را خشکانده 
و منشــأ ریز گردها شده و تهدیدی برای 

منطقه است.
وی توصیــه می کند: تا دیر نشــده باید 
در ایــن رابطه اقدام کــرد و از فجایع آتی 
اقتصادی و  زیســت محیطی و متعاقبــاً 

اجتماعی در این منطقه جلوگیری کرد.

سرنخمشکلاتدرکرمان
وی یــادآور می شــود: می تــوان گفــت 
ســد جیرفت از عوامل مهم مشــکلات 
زیســت محیطی هامون جازموریان است 
که 50 درصد آن در اســتان سیســتان و 

بلوچستان واقع شده است.
وی با اشاره به این موضوع که آب رودخانه 
هلیل رود که می بایســت پس از پیوستن 
رودخانه هــای دیگر و ســیلاب ها و روان 
آب های دیگــر و علاوه بر آبیاری جیرفت 
و کهنوج، وارد هامون جازموریان شــود و 
مناطقی از سیستان و بلوچستان را منتفع 
سازد، اظهار می کند: این در حالی است که 
در جیرفت بر روی آن سد ساخته شده که 
حیات تالاب را به خطر انداخته و بیشترین 
دود آن به چشم مردم کشــاورز و دامدار 

دلگان می رود.
شــجاعی ابراز می کند: تالاب جازموریان 
در حالــت طبیعــی در مرکز یک منطقه 
خشک واقع  شده است و اقدامات نسنجیده 
مدیران وقت در استان کرمان در خصوص 

ساخت سدها و بی توجهی به موقعیت های 
دیگر تالاب هامون، منشأ مشکلات فراوانی 
بوده که هر ساعت تأخیر در چاره اندیشی 
و مطالعــات کنترل و تعدیل آســیب ها، 
می تواند مناطق حاشیه تالاب در سیستان 
و بلوچستان را به منطقه ای پرمخاطره در 
حوزه های زیســت محیطی و کشاورزی و 

دامداری تبدیل کند.

تهدیددلگان
فرماندار دلگان بابیان اینکه باید حتماً حقابه 
دلــگان لااقل در بخش زیســت محیطی 
تعییــن گردد تــا خطراتی کــه متوجه 
اکوسیستم منطقه و ناشی از تأثیر تالاب 
جازموریان اســت به حداقل برســد ابراز 
می کند: در این راســتا ضروری اســت تا 
کارگروه مربوط متشکل از مسئولان مربوط 
دو استان تشکیل شود و با مطالعات لازم 
بدون فوت وقت نســبت به ترتیب بندی و 
حقوق ســاکنان بلوچستان که در حاشیه 
این تالاب سکونت دارند و ارتزاق می کنند، 

چاره اندیشی گردد.
وی تأکید می کند: چه بســا اگر در حوزه 
سیستان هم در ســالیان دور حساسیت 
لازم ایجاد می گردید، مشــکلات کنونی 
کمتــر می بود که البته اگر عزم عمومی از 
هم اکنون در حوزه تالاب جازموریان شکل 
بگیرد به سبب اینکه کل تالاب در داخل 
کشور قرارگرفته و برخلاف سیستان متأثر 
از خارج مرز نمی باشــد، می تــوان از بروز 

خسارت های آتی جلوگیری کرد.
وی ابراز می کند: تالاب جازموریان به عنوان 
مرکز تنظیم اکوسیستم های شرق کرمان 
و غرب سیســتان و بلوچستان است که 
براثر یکجانبه گرایی استان همجوار و عدم 
حساسیت مسئولان سیستان و بلوچستان 

به این حال وروز دچار شده است.

اجرای 14 هزار پروژه 
محرومیت زدایی در کرمانشاه

کرمانشــاه-قدس: فرمانــده قــرارگاه 
محرومیت زدایی ســپاه با بیان اینکه بیش 
از 14 هــزار پــروژه محرومیت زدایــی در 
کرمانشاه انجام شــده است، گفت: ساخت 
منازل معلولین از برنامه های مهم سپاه است. 
سردار سید ضیاءالدین حزنی در آیین افتتاح 
پروژه های 78 واحد مسکونی روستایی اظهار 
داشت: کارهای خوبی در کشور انجام شده 
و تا امروز بیش از 14 هزار پروژه در اســتان 
کرمانشاه انجام شده است. وی اظهار داشت: 
اقدامات خوبی در بحث مساجد، خانه های 
عالــم و حوزه های علمیه با توجه به کمبود 
مساجد در اســتان کرمانشاه نیز در دست 

اقدام است.

مسجد جامع یزد میزبان 
مراسم سنتی اربعین

یزد - مهر: مسئول هیئت عزاداری مسجد 
جامع یزد از برگزاری مراســم ویژه ســنتی 
اربعین در مســجد تاریخی و 800 ســاله 
یزد خبر داد. علیرضا درخشــانی با اشاره به 
اینکه از گذشته تاکنون مراسم ویژه و سنتی 
عزاداری در مسجد جامع یزد برگزار  می شود، 
اظهار داشت: امسال نیز طبق سنوات گذشته 
این مراســم طی دو روز به مناسبت اربعین 
حســینی در این مســجد تاریخی برگزار 
می شــود. وی عنوان کرد: این مراسم از روز 
دوشــنبه، هفتم آبان ماه بعد از نماز مغرب و 
عشا آغاز می شود و تا صبح سه شنبه هشتم 
آبان ماه، مصادف با اربعین حسینی ادامه دارد.

زائران با خودرو 
وارد »مهران« نشوند

ایلام - ایرنا: رئیس پلیس راه کشــور از 
زائران خواســت که به دلیل اشــباع شدن 
ظرفیت پارکینگ های این شــهر از تردد با 
خودرو خودداری کرده و وارد شــهر مهران 
نشوند. سردار محمدحسین حمیدی اظهار 
داشت: در ورودی شهر مهران پارکینگ به 
اندازه کافی پیش بینی شده است و در داخل 
این محوطه ها نیــز اتوبوس به تعداد کافی 
برای انتقال زائران به مرز مهران وجود دارد.

رئیــس پلیس راه کشــور ضمن توصیه به 
رانندگان مبنی بر رعایت قوانین و مقررات 
و همکاری با پلیس، از زائران خواســت تا با 
توجــه به کاهش دمای هــوا لباس گرم به 

همراه داشته باشند.

وضعیت زندان ابهر 
نیازمند رسیدگی است

دادگســتری  کل  رئیس  زنجان-قدس: 
اســتان زنجان در حاشــیه بازدید از زندان 
ابهر در دیدار با رئیس زندان ابهر اظهار کرد: 
فضای فعلی زندان ابهر نامطلوب است چرا 
که هدف از زندان و زندانی کردن مجرمین 
بازدارندگی است که این شرایط فعلی زندان 
برای تحقــق این هدف چندان مناســب 
نیست. حجت الاســلام اسماعیل صادقی 
نیارکی بر تکمیل هر چه ســریع تر زندان 
جدید ابهر برای رفــع این تراکم جمعیت 
کیفری زندان تأکید کرد و ادامه داد: استفاده 
از مجازات های جایگزین و کاهش جمعیت 

کیفری زندان ها امری ضروری است.
رئیس کل دادگستری استان زنجان توجه 
به حوزه بهداشت و درمان زندانیان را امری 
ضروری و مهم برشــمرد و خواستار ایجاد 
امکانات و تجهیزات بهداشتی لازم در زندان 
ابهر شــد. وی گفت: از سیاست های جدی 
قوه قضائیه کاهش جمعیت کیفری زندان ها 
با استفاده از مجازات های جایگزین حبس 
است و انتظار داریم قضات برای اجرای دقیق 

این امر تمام تلاش خود را به کار گیرند.

سنگ مرمر کردستان ثبت جهانی شد
سنندج-قدس: معاون معدن سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان کردستان 
گفت: سنگ مرمر کردستان در سازمان 
جهانــی مالکیــت فکری موســوم به 
WIPO ثبــت و در جمع محصولات 
استراتژیک صادراتی جهان قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان کردستان، مهدی مرادی اظهارداشت: سال گذشته پرونده 
پنج محصول استراتژیک صادراتی ایران شامل خاویار ایران، سنگ مرمر کردستان، 
گچ سمنان، پسته دامغان و پسته رفسنجان به سازمان جهانی مالکیت فکری برای 
ثبت جهانی ارسال شد که سنگ مرمر کردستان به ثبت جهانی رسیده و دریچه 
تازه ای از امید برای رونق فراوری مرمر در کردستان گشوده شده است. وی افزود: 
با این اقدام می  توان علاوه بر معرفی پتانسیل معادن سنگ تزئینی کردستان، در 
جذب سرمایه گذاران خارجی برای راه اندازی و ایجاد کارخانه و واحدهای تولیدی 

راحت تر عمل کرد. 

توزیع گوشت با کارت ملی!
اتحادیه  رئیس  نایب  اصفهان-ایسنا: 
گوشــت قرمز اصفهان با اشاره به توزیع 
گوشت وارداتی در فروشگاه های بزرگ 
برای فروش، اظهار کرد: توزیع گوشــت 
با کارت ملی کاری نمایشی و بازارگرمی 
است. اصغر پورباطنی گفت: اگر قدرت 
خرید مردم بالا باشــد کمبود گوشت 
خواهیم داشت، اما اکنون به دلیل کاهش قدرت خرید مردم، گوشت در یخچال 
مغازه های قصابی مانده و خریداری ندارد. وی ادامه داد: قیمت گوشت قرمز طی 
دو ماه گذشته تاکنون ثابت مانده و برخلاف بسیاری از کالاهای دیگر به صورت 
ساعتی و یا روزانه افزایش نداشته است. وی درباره قیمت انواع گوشت قرمز، اظهار 
کرد: هم اکنون نرخ گوشت بره درجه یک کیلویی 55 هزار تومان تعیین شده، اما 
چون برای فروشنده ها مقرون به صرفه نیست، اگر تا 56 هزار تومان نیز بفروشند، 

اشکالی ندارد!

توفان مواکب مردمی چذابه را به هم ریخت
اهواز - قدس: باد و باران کم ســابقه 
جمعه شــب بیشــتر مواکب مردمی را 
که ســازه آن خیمه هایی از جنس چتر 
بود در هم ریخــت. حدود ۳00 موکب 
مردمی که از هفته ها پیش برای پذیرایی 
از زائران اربعین حسینی در اطراف پایانه 
مرزی چذابه برپا شدند در دو هفته اخیر 
با توفان گرد وخاک و بارش باران در دو مرحله رو به رو شدند. نماینده ستاد عتبات 
عالیات خوزســتان در چذابه گفت: همه مواکب بجز چند موکب که از سازه های 
بتنی و مصالح ســاختمانی مقاوم استفاده کرده بودند آسیب دیدند و فعلاً امکان 
پذیرایی متناسب با شأن زائران وجود ندارد. فرخ کشاورز با اشاره به اینکه مواکب 
مردمی عموماً غیرمقاوم و به صورت چادر از جنس چتری و بدون پوشش غیرقابل 
نفوذ برپا شــده بودند، اظهار داشت: برای پیشگیری از چنین حوادثی راهی جز 

استفاده از مصالح ساختمانی برای برپایی مواکب نیست. 

باران نفس خوزستانی ها را گرفت
اهــواز- ایرنا: مدیر روابــط عمومی 
دانشــگاه علوم پزشکی اهواز گفت: یک 
هــزار و 294 نفر با عارضه تنفســی به 

بیمارستان های اهواز مراجعه کردند.
فرهاد حمــزه لویی اظهار داشــت: در 
سوم آبان ماه، 669 نفر به مراکز درمانی 
مراجعه کردند که 9 نفر بستری و تحت 
مراقبــت قرار گرفتند. وی افزود: در روز چهارم آبان ماه نیز 625 نفر راهی مراکز 
درمانی شدند و هشت نفر بستری شدند. پیش از این 18 گزینه به عنوان عامل 
این تنگی نفس در خوزســتان بررسی شد و چهار احتمال مشعل های چاه های 
نفت، ســوزاندن مزارع نیشکر، سوزاندن زباله و گرده های گیاهی به عنوان عامل 
تنگی نفس معرفی شــدند. دانشگاه علوم پزشــکی اهواز در آخرین اعلام نظر، 
گرده های گیاه کنوکارپوس را به عنوان عامل اصلی این نفس تنگی ها معرفی کرد.

شهرداری کرج ملزم به ارائه گزارش مالی شد
کرج - قدس: رئیس شورای شهر کرج 
با تأکید بر اینکه دوره پنهان کاری ها به 
سر آمده، گفت: شورای شهر در رویدادی 
کم ســابقه شــهرداری را ملزم به تهیه 
گزارشــی جامع از هزینه و درآمدهای 
خود در شــش ماهه نخست سال جاری 
کرده است تا به صورت شفاف در اختیار 
شــهروندان قرار گیرد و نخبگان و کارشناســان شهری قادر به تجزیه  و تحلیل 
اقدامات صورت گرفته باشــند. عباس زارع اظهار کرد: در صورتی  که ساختار و 
نمایی شیشه ای از مدیریت شهری کرج در معرض دید عموم قرار گیرد، بی شک 
شــاهد شکوفایی مشارکت های شــهروندی و انگیزه بیشتر مودیان در پرداخت 

به موقع عوارض خواهیم بود که به توسعه و آبادانی مضاعف شهرمان می انجامد.

خسارت سیل به روستاهای آذربایجان غربی 
ارومیه-قدس: مدیرکل مدیریت بحران 
آذربایجان غربی از خســارت ســیل به 
روستاهای آذربایجان غربی خبرداد. امیر 
عباس جعفری با اشاره به بارندگی های 
شدید و وزش باد طی روز های گذشته 
گفت: بارندگی های شــدید سبب وقوع 
ســیل و آب گرفتگی در روســتاهای 
پیرانشهر و ارومیه شد که با حضور نیروهای امدادی اقدام به تخلیه آب از منازل 
شــد. وی با بیان اینکه زمین های کشاورزی هفت روستای پیرانشهر در اثر وقوع 
سیل خسارت دیده است، ادامه داد: ۳0 واحد مسکونی در روستای کهنه لاهیجان 
پیرانشهر و دو واحد مسکونی در روستای لورزینی از توابع بخش سیلوانای ارومیه 
که در حریم رودخانه واقع بودند دچار آبگرفتگی شــده و همچنین پل ارتباطی 
روستای سوله دوکل سیلوانا نیز تخریب شده است که بلافاصله اقدامات لازم در 
این خصوص انجام شــده و خسارت وارده توسط کارشناسان در دست بررسی و 
برآورد است. وی تصریح کرد: خوشبختانه هیچ خسارت جانی در اثر این سیل در 

استان گزارش نشده است.

پرواز تبریز- نجف لغو شد
تبریز- فارس: مدیــر روابط عمومي 
آذربایجان شرقی  اســتان  فرودگاه های 
گفت: افزایش قیمت و عدم اســتقبال 
راه آســمانی از تبریز به عراق را بست. 
محمد حاجی پور اظهار داشت: فرودگاه 
بین المللی شهید مدنی تبریز، فرودگاهی 
عملیاتــی و آماده برای انجــام هر نوع 
پــروازی می باشــد و از مدت ها قبل نیز آمادگی برای برقــراری پرواز به مقصد 
فرودگاه های عراق را به شرکت های هواپیمایی همزمان با ایام اربعین اعلام کرده 
است. وی افزود: طی رایزنی هایی که با شرکت های هواپیمایی برای اختصاص پرواز 
به مقصد عراق به مناسبت ایام اربعین صورت گرفت شرکت های هواپیمایی برای 
ایجــاد خط پروازی بین تبریز و عراق موافقت نکردند. حاجی پور افزایش قیمت 
و عدم اســتقبال و نبود هواپیما را دلایل اعلامی از سوی شرکت های هواپیمایی 
عنوان کرد و اظهار داشت: تعدادی از شرکت های هواپیمایی عدم استقبال به دلیل 
افزایش قیمت و برخی شرکت ها نیز نبود هواپیما را دلیل عدم امکان اختصاص 

پرواز از تبریز به مقصد فرودگاه های عراق ذکر کرده اند.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

 ايرانيان خود زخم خورده طالبان هستند مهر: عضو كميسيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس با اشاره به تحريم آمريكا عليه دو ايرانى به بهانه واهى حمايت از طالبان، اظهار داشت: بايد يادآور 
شد ايرانيان خود زخم خورده طالبان هستند و حافظه تاريخى دنيا هيچگاه فراموش نمى كند كه ديپلمات هاى ايرانى در مزار شريف به دست گروهك تروريستى طالبان شهيد شدند. علاءالدين بروجردى با 
اشاره به اينكه طالبان اقدامات تروريستى مختلفى انجام داده كه همواره از سوى ايران محكوم شده است، افزود: در واقع به وضوح روشن است كه ايالات متحده در پى بهانه جويى عليه كشورمان هستند.

در هيئت عالى نظارت مجمع تشخيص صورت گرفت
ادامه بررسى «انطباق CFT با سياست هاى كلى نظام»

مهر: دومين جلسه بررسى انطباق و عدم مغايرت لايحه الحاق جمهورى اسلامى ايران 
به كنوانسيون مقابله با تأمين مالى تروريسم (CFT) با سياست هاى كلى نظام، ديروز با 
حضور رؤساى كميسيون هاى حقوقى و قضايى و امنيت ملى و سياست خارجى مجلس 
شوراى اسلامى، معاون حقوقى رئيس جمهور و معاون سياسى وزير امور خارجه برگزار 
شد. در ابتداى اين جلسه، عباس عراقچى معاون سياسى وزير امور خارجه كشورمان، 
توضيحاتى پيرامون لايحه موســوم به «CFT» به اعضاى هيئت ارائه كرد و به برخى 

سؤالات پاسخ گفت.
همچنين اعضاى هيئت عالى كليات لايحه مذكور را از منظر انطباق با سياست هاى كلى 
نظام مورد بحث قرار دادند و ادامه روند بررســى ها به جلسه آينده هيئت عالى نظارت 

موكول شد.

فرمانده كل سپاه پاسداران:
پيام جهانى اربعين اتحاد عليه استكبار جهانى است

فارس: فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامى حين بازديد از مرز شلمچه گفت: 
با تدابيرى كه براى كنترل ترددهايى كه 
توسط نيروهاى مختلف نظامى، انتظامى و 
امنيتى در مرزها شكل گرفته خوشبختانه 

مشكل خاصى در مرزها نيست.
سرلشكر محمد على جعفرى با بيان اينكه 

شاهد تردد روان زائران از مرز بين المللى شلمچه هستيم ادامه داد: شور و همت مردم 
براى شركت در آيين اربعين و خدمات رسانى به زائران در مواكب هرساله بيش از سال 

گذشته است و اين شور و شوق را امروز به وضوح در شلمچه ديديم.
فرمانده كل سپاه پاســداران انقلاب اسلامى با بيان اينكه با وجود تمامى تهديدات و 
تحريم ها، حضور مردم براى شركت در همايش بزرگ اربعين نه تنها كمتر بلكه بيشتر از 
سال هاى گذشته بود، تصريح كرد: با توجه به وضعيت هوا و شرايط جوى و باد و بارانى 
كه چند روز قبل در شلمچه بود و امروز هم هست، اما مردم با شور و حال فراوان مشغول 

خدمات رسانى  هستند.
وى يادآور شد: وحدت و همدلى همه مسلمانان و يكدلى و همصدايى آن ها براى مبارزه 
با دشمنان و ادامه مسيرى كه امام حسين(ع) آن را آغاز كرده است و زير بار ظلم نرفتند 
پيام جهانى اربعين است، همه مسلمان ها و غير مسلمان ها در اين حركت ضد استكبار 
جهانى و ضد ظلم وارد شدند و اميد است هر چه سريع تر به آرزويشان كه ظهور امام 

زمان (عج) است نائل شوند.

فرمانده آمريكايى: 
رويارويى قايق هاى ايران با ناو آمريكايى 

در خليج فارس حرفه اى بود
مهر: فرمانده نيروهاى آمريكايى در غرب آسيا رفتار قايق هاى تندروى ايرانى كه 
روز جمعه به دو كشــتى آمريكايى در خليج فارس نزديك شده بودند را «ايمن 
و حرفه اى» توصيف كرد. روز جمعه آسوشــيتدپرس و برخى از ديگر رسانه هاى 
آمريكا مدعى شــدند قايق هاى تندروى نيروى دريايى ايــران به ناو «يواس اس 
اســكس» و دســت كم يك ناو ديگر نزديك شــدند.  اين رســانه نوشته يكى از 
ملوان هاى ايران در تماس راديويى درباره اينكه كشــتى متعلق به كدام كشــور 
است پرســيد. بعد از مشخص شــدن اينكه ناو مورد نظر متعلق به آمريكا است 
قايق هاى ايرانى به مانوردهى در اطراف كشتى هاى آمريكا ادامه دادند. ان بى سى 
نوشــته «برايان ماتى»، ناخداى ناو اســكس، اين رويارويى را «ايمن و حرفه اى» 

توصيف كرد. 
جــوزوف ووتل هم در جمع خبرنگاران ايــن رويارويى را يك رفتار «نرمال، طبيعى و 
حرفه اى» در آب هاى بين المللى توصيف كرد. او رفتار قايق هاى ايرانى را هم «نرمال» 

خواند.
رويارويى قايق هاى ايران با ناوهاى آمريكا در آب هاى خليج فارس از جمله موضوعاتى 

است كه اغلب خبرساز شده و مورد توجه ويژه رسانه هاى بين المللى قرار مى گيرد. 

 سياست/آرش خليل خانه   نمايندگان مجلس 
ديــروز در دو جلســه ويژه در نوبت عصر و شــب 
بررسى صلاحيت 4 وزير پيشنهادى حسن روحانى 
براى ترميم كابينه را آغاز و در نهايت با راى موافق 
نماينــدگان به وزارى پيشــنهادى كابينه روحانى 
كامل شــد. جلسه اى كه با توجه به حضور روحانى 
براى دفاع از وزراى پيشــنهادى، پيش بينى مى شد 
جنجالى، پرتنش، صريح و انتقادى باشــد، به ويژه 
زمانى كه نوبت به سخنان موافقان و مخالفان محمد 
شريعتمدارى برسد. اما به هر دليلى هيجان و محاجه 
دو طيف حامى و منتقد گزينه هاى شخص روحانى 
ديروز كم رمق تــر از آن بود كه انتظار مى رفت، هر 
چند انتقادها و اســتدلال هاى جدى هم گه گاه در 

همين فضا مطرح شد. 

 50 صفحه برنامه اقتصادى بدون راهكار
در جريان بررسى برنامه و صلاحيت فرهاد دژپسند 
در مجلــس، مخالفان كه از قضا اولين نفر آنها على 
ســارى عضو فراكســيون اميد مجلس بود، بر اين 
محورها متمركز بودند كه با وجود اولويت مســائل 
و بحران هاى اقتصادى و حساســيت اين وزارتخانه 
گزينه پيشــنهادى دولت برنامه عملــى و اجرايى 
مشــخصى براى ايده هاى متعــددى مطرح كرده، 
به ويژه در مورد كاهش ارزش پول ملى و ســرمايه 
مردم، ارائه نكرده است.  سارى با اشاره به اينكه جذب 
ســرمايه گذارى محوريترين برنامه اقتصادى دولت 
عنوان شــده به نقش كمرنگ وزارت اقتصاد در اين 
حوزه به ويژه جذب ســرمايه خارجى در برابر نقش 
فعال وزارت خزانــه دارى آمريكا براى تحريم ايران 
اشــاره كرد و گفت: در برنامه دژپسند نحوه جذب 
سرمايه گذاران خارجى در فضاى سخت امروز كشور 
كه مغفول مانده اســت. وضع آشفته بانك ها و ارائه 
نشدن راهكار در اين حوزه، معوقات بانكى و و افزايش 
3 برابــر بودجه جارى دولت در دوران مســئوليت 
دژپسند در سازمان برنامه و بودجه از ديگر انتقادهاى 
سارى به برنامه وزير پيشنهادى اقتصاد بود. يحيى 
كمالى پور نماينده مردم جيرفت هم در مخالفت با 
دژپسند با اشاره به مسئوليت و معاونت او در سازمان 
برنامه و بودجه از ســال 84 تا كنــون وى خود در 
بوجود آمدن وضعيت نابســامان اقتصادى موجود 
نقش داشته و نبايد انتظار تحول و تغيير رويكرد را از 
او داشت. وى اظهار داشت: آقاى دژپسند نمى تواند 

گره هاى كور اقتصاد كشور را باز كند.

در مقابل موافقان دژپســند كه محســن عليجانى 
نماينده تهران، سيدمهدى مقدسى نماينده مردم 
اراك و غلامرضــا كاتب بودند بــر اين موارد تأكيد 
داشــتند كه انتخــاب او مى تواند موجــب ايجاد 
هماهنگى بيــن وزارت اقتصاد، ســازمان برنامه و 
بودجه و بانك مركزى شود و تخصص او در اقتصاد 
بين الملل مى تواند به تقويت ديپلماسى اقتصادى به 
عنوان جزئى از برنامه او منجر شــود. نماينده مردم 
اراك تأكيد كرد كه برنامه هاى دژپســند منطبق با 

اسناد بالادستى نظام است.

 اولويتم اصلاح نظام بانكى است
فرهاد دژپســند اما در دفاع از برنامه خود تعامل با 
مجلس، ايجاد هسته انديشــه  ورزى، اصلاح نظام 
بانكى، افزايش تســهيلات به بنگاه هاى اقتصادى، 
بازگرداندن معوقات بانكى، گسترش پايه مالياتى و 
جذب و امنيت سرمايه گذارى خارجى را از جمله اهم 
برنامه هاى خود عنوان كرد.وى با تأكيد بر ضرورت 
مقابله با فساد و رانت در داخل گفت:  سرمايه گذار 
خارجى با ديدن وضعيت سرمايه گذار داخلى است 

كه به كشور ما مى آيد.

 فهرست بلند وبالاى انتقادها
در مورد محمد شــريعتمدارى اما مباحث و نقدها 
حــول گلايه از عملكــرد او در وزارت صمت و ابراز 
نگرانى از انتقال او به وزارتخانه مهم ديگرى چون كار 
بود. به گفته شهاب نادى اولين مخالف شريعتمدارى 
در جلسه ديروز عدم كنترل و مديريت بازار، افزايش 
قيمت كالاها، عــدم تأمين مــواد اوليه واحدهاى 
توليدى، وجود فســاد و رانــت در تخصيص ارز و 
هدررفت بيت المال از جمله نتايج مديريت نادرست 
شريعتمدارى در وزارت صمت  بوده است. موضوعى 
كه انتقال او به وزارت كار را غير قابل توجيه مى كند.
وى با بيان اينكه با بيان اينكه شريعتمدارى اگر وزير 
كارآمدى بود چرا از وزارت صمت استعفا داد، اظهار 
كرد: در صورتى كه وزير پيشنهادى تعاون، كار و رفاه 
اجتماعى ناكارآمد است چرا براى اين وزارت معرفى 
شده است.نماينده مردم پاوه برنامه شريعتمدارى را 
به نحوى اغراق اميز توصيف كرد كه گويى تا كنون 
وزارت كار وجود نداشته و او مى خواهد اين وزارتخانه 
را پايه گذارى كند. ولــى ملكى هم  در مخالفت با 
شريعتمدارى با تأكيد بر اينكه 48 درصد برنامه هاى 
او با اســناد بالادستى مطابقت ندارد، عدم توجه به 

حمايت از اقشار محروم، موضوع فقرزدايى و امنيت 
غذايى مردم، بى توجهى به امنيت شغلى كارگزان و 
همچنين مشكلات سرمايه گذاران و بنگاهداران را از 

ضعف هاى برنامه هاى شريعتمدارى عنوان كرد.

 دفاع از برنامه 50 درصدى
در مقابل جعفر زاده ايمن آبادى نماينده مردم رشت 
در موافقت با شــريعتمدارى او را را چريك جنگ 
اقتصادى و گزينه اى مناســب براى شــرايط امروز 
اقتصادى كشور خواند و در اظهار نظرى عجيب در 
پاسخ به انتقاد نمايندگان مخالف از ارائه نشدن برنامه 
جديد  از ســوى شريعتمدارى براى حل مشكلات 
حوزه وزارت كار گفت: شريعتمدارى براى تمام موارد 
ذكر شــده در قوانين متعدد برنامه عملياتى دارد و 

خود او حق ندارد برنامه جديدى ارائه كند. 
وى افزود: تأكيد دارم كه بايد هر چه زودتر تكليف 
وزارت كار روشن شود، چرا كه هيات امناى سازمان 
تامين اجتماعى 8 ماه است معطل معرفى وزير است.
نماينده مردم بوئيــن زهرا هم در موافقت با گزينه 
وزارت كار بــا بيان اينكه شــريعتمدارى فردى با 
قاطعيت لازم براى مبارزه با فساد است، تصريح كرد: 
در بحث و پرونده ثبت سفارشات خودرو كه در زمان 
وزير سابق صورت گرفت، شريعتمدارى بود كه اين 
مسئله را برملا كرد. وى تطابق 50 درصدى برنامه 
شريعتمدارى با اسناد بالادستى را نكته مثبت گزينه 

وزارت رفاه عنوان كرد.

 وعده هاى بزرگ به بيمه شدگان
محمد شريعتمدارى اما در صحن مجلس در دفاع 
از برنامه خود با تأكيد بر اينكه شفافيت و مبارزه با 
فســاد در بدنه وزارت كار را پيگيرى مى كنم، يكى 
از اهدافش را احياى بخش تعاون در اقتصاد كشور 
خواند. وى با بيان اينكه به عنوان يك ايرانى وقتى 
مى شنوم كه گفته مى شــود در يك وزارتخانه اى، 
پســت مديرعاملى خريد و فروش مى شــود، تنم 
مى لــرزد و اگر يك مورد را ببينيم حتما به مراجع 
قضايى معرفى خواهم كرد، از تدوين منشــورى با 
عنوان منشور ارايه خدمات جديد در وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعى خبرداد و با اشاره به برنامه هاى 
عمومى خود در صورت كسب راى اعتماد از مجلس 
گفت :اصل شفافيت و مبارزه با فساد در تمام بدنه 
وزارتخانه است و زيرساخت هايى را به وجود خواهم 
آورد تا تمام اطلاعات صندوق هاى وابسته از جمله 

صندوق بازنشســتگى فــولاد، و 
صندوق تامين اجتماعى در اختيار 
مردم قرار مى گيرد و اعضاى هيأت 
مديره تمام شــركت ها در سايت 
رســمى وزارتخانه در معرض ديد 

مردم قرار خواهد گرفت.
ويوعده تشكيل دولت الكترونيك، 
مبارزه با فساد، شايسته سالارى، 
احياى قانــون قانون جامع تأمين 
اجتماعى، ســه جانبه گرايى در 
شورايعالى تأمين اجتماعى و برابر 

سازى ســهم كارگران و كارفرمايان در برابر دولت 
در تصمم ســازى ها را به عنــوان بخش ديگرى از 
وعده هاى خود مطرح كرد.شريعتمدارى با بيان اينكه 
بايد از طريق شركت هاى تأمين سرمايه يا واگذارى 
از طريق سازمان خصوصى سازى، بنگاه هاى متعلق 
به وزارت تعاون را واگذار كنيم و  با اشاره به مطالبات 
140 تا 180 هزار ميليارد تومانى تأمين اجتماعى از 
دولت گفت: امروز با سونامى ورشكستگى صندوق 
ها مواجه هســتيم كه از نمايندگان تقاضاى كمك 
دارم. شريعتمدارى افزود: هر كس تصدى وزارت را 
گرفت يكبار براى هميشه بهانه بدهى دولت به تامين 
اجتماعى را بگيرد و سازمان تامين اجتماعى را مكلف 

به ارائه خدمات به مردم كنيد.

 شايسته سالارى اولويت من است
پس از شريعتمدارى نوبت به بررسى وزير پيشنهادى 
راه و شهرسازى رســيد. قاسم احمدى لاشكى در 
موافقت با وزير پيشــنهادى راه و شهرسازى اظهار 
داشت: بايد خداوند را شــاكر باشيم كه قرار است 
فردى مسئوليت وزارت راه و شهرسازى را بر عهده 
بگيرد كه چكمه پوش و پا به كار است و آنقدر در بين 
مردم حضور يافته است كه اگر چند روز مردم او را 
نبينند، مى گويد دلمان براى وى تنگ شــده است 
و اين مســئله كاملاً مردمى بودن و حضور وى در 
صحنه را نشــان مى دهد.اما على نجفى خوشرودى 

درمخالفت با رأى اعتماد به وزير 
پيشــنهادى گفت: رويكرد آقاى 
اســلامى، رويكردى غيــر واقعى 
اســت. ايشــان واقعيات كشور را 
ناديده مى گيرد.محمد اســلامى 
وزير پيشنهادى دولت براى وزارت 
راه و شهرسازى نيز در اين جلسه 
گفت: رويكــرد اصلى ما در وزارت 
راه و شهرسازى شايسته سالارى 
اســت و تلاش خواهم كرد به آن 

جامه عمل بپوشانم.

 ايرادهاى مخالفان عموماً علمى بود
اما رضا رحمانى وزير پيشنهادى صنعت، معدن 
و تجارت نيز به عنوان آخرين وزير پيشــنهادى 
دولت، در دفاع از برنامه پيشــنهادى خود گفت:  
مهمترين كارى كــه بايد پيگيرى كنيم، تثبيت 
توليد و اشــتغال اســت. اتاق بحران را به اتاق 
پيشــگيرى و درمان تبديل مى كنيم. مردم از ما 
توقع معجــزه ندارند،  مردم انتظار دارند از تنش 

جلوگيرى كنيم

 هر 4 وزير راى آوردند
پــس از اظهــارات موافقان و مخالفــان و دفاع 
وزارى پيشــنهادى جلســه راى گيرى برگزار و 
سرانجام نمايندگان خانه ملت به هر چهار وزير 
پيشــنهادى رأى اعتماد دادند. بر اين اســاس، 
دژپســند وزير امور اقتصــادى و دارايى با 200 
رأى موافق، 50 راى مخالــف، 15 راى ممتنع، 
محمد شــريعتمدارى وزير تعــاون، كار و رفاه 
اجتماعى بــا 196 رأى موافق، 63 راى مخالف، 
5 راى ممتنع، محمد اســلامى وزير پيشنهادى 
راه بــا 151 رأى موافق، 98 راى مخالف، 8 راى 
ممتنع، رضا رحمانى وزير پيشــنهادى صنعت با 
203 رأى موافــق، 49 راى مخالــف و 13 راى 
ممتنع توانستند از مجلس رأى اعتماد بگيرند. 

نمايندگان  پس از 8 ساعت بررسى به 4 وزير پيشنهادى روحانى رأى اعتماد دادند

ترميم كابينه در روز پر انتقاد مجلس

در مورد محمد 
شريعتمدارى اما 

مباحث و نقدها حول 
گلايه از عملكرد او 
در وزارت صمت و 

براز نگرانى از انتقال 
او به وزارتخانه مهم 
ديگرى چون كار بود

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامى حين بازديد از مرز شلمچه گفت: 
با تدابيرى كه براى كنترل ترددهايى كه 
توسط نيروهاى مختلف نظامى، انتظامى و 
امنيتى در مرزها شكل گرفته خوشبختانه 

سرلشكر محمد على جعفرى با بيان اينكه 



w w w . q u d s o n l i n e . i r

جهان روزنامـه صبـح ايـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  
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اهانت عمان به خون شهيدان 
عبدالبارى عطوان، سردبير روزنامه رأى اليوم در توييتر خود، 
ميزبانى عمان از نتانياهو را اوج اهانت به خون شهيدان و كرامت 

ملت هاى مسلمان خواند.

قتل خاشقچى و تضعيف ثبات منطقه 
جيمز ماتيــس، وزير دفــاع آمريكا قتل جمال خاشــقچى 
روزنامه نگار سعودى را مايه تضعيف ثبات منطقه اى دانست و 
نوشت در همين  راســتا وزارت خارجه آمريكا به دنبال اتخاذ 

اقدامات بيشتر در واكنش به اين قتل است. 

شكاف ميان بن سلمان و حاميانش 
فهمى هويدى، روزنامه  نگار مصرى مى نويســد هرچند كشته 
شدن «خاشــقچى» باعث ايجاد شــكاف ميان « بن سلمان» و 
حاميانش شــده، اما اين شكاف عميق نيســت؛زيرا بركنارى 

بن سلمان حاميان وى را نيز با بحران مواجه مى كند.

 ادامه مقاومت با وجود خيانت

آينده از آن گوسفندان نيست
وزير خارجه عمان مى گويد زمان آن رســيده كه اسرائيل 
را به رسميت بشناسيم، او مدعى است اين يعنى حركت 

در مسير آينده؛غافل از اينكه آينده از آن خائنان نيست. 
به گزارش رسانه هاى خبرى همزمان با ميزبانى مسقط از 
نتانياهــو و موج جديد تحركات عبرى- عربى براى عادى 
سازى روابط كشورهاى منطقه با اسرائيل جوانان فلسطينى 
بارديگر در مرز غزه و ســرزمين هاى اشــغالى راهپيمايى 
بازگشــت را به نشــانه تــداوم مقاومت مردمــى برگزار 

كردند. 
در جريــان اين راهپيمايى كه با برخورد خشــونت آميز 
صهيونيست ها همراه بود پنج جوان فلسطينى شهيد شدند.
اين اتفاق درســت زمانى رخ داد كــه بنيامين نتانياهو، 
نخست وزير رژيم صهيونيستى و همسرش در كاخ البركه 
مسقط ميهمان سلطان قابوس بودند. حالا يك روز پس از 
ميزبانى از قاتل كودكان فلسطينى در عمان بن علوى، وزير 
امور خارجه اين كشور در كنفرانس امنيتى « گفت و گوى 
منامه» مى گويد: اسرائيل يك «كشور» حاضر در اين منطقه 
اســت و همگى ما اين را درك مى كنيم. جهان هم از اين 
حقيقت آگاه اســت. شايد زمان آن فرا رسيده است كه با 

اسرائيل هم (همانند ديگر كشورها) رفتار شود. 

او در پاسخ به پرسشــى درباره اينكه آيا سفر نتانياهو به 
عمان در حقيقت، به رسميت شناختن اسرائيل بود، اظهار 
مى كند: اين موضوع تاريخش گذشته است،ديگر ارزشى 
ندارد، پس از آنكه توافقنامه هاى صلح با اسرائيل امضا شده 
اســت. ما از گذشته صحبت نمى كنيم، بلكه نگاهمان به 
آينده است. اسرائيل يكى از كشورهاى منطقه است و زمان 

تعامل با آن فرا رسيده است، اين آينده است. 
 اما شايد بهترين پاسخ به ادعاى بن علوى در رابطه با آينده 

را بتوان از زبان سيد مقاومت داد. 
سيد حسن نصراالله در جنگ پيشين غزه با نقل خاطره اى 
از ســران عرب گفته بود:« (نخست وزير قطر) اعلام كرده 
كه اكثر عرب ها «گوســفند» هستند، اما وى بايد از جانب 
خودش حرف بزند. اكثر مردم در لبنان و فلســطين شير 
و قهرمان هستند... بيش از 60 سال است كه از درگيرى 
اعراب با اسرائيل با وجود توطئه گرى هاى برخى دولت هاى 
عربى مى گــذرد اما با اين حال شــاهد پايدارى مقاومت 
بوده ايم. فلســطين و قدس همچنان در قلب مردم جاى 
دارد و باقى خواهد ماند. اما «گوسفندان» همانجا خواهند 
رفت كه بايد بروند... آينده منطقه، آينده قهرمانان است نه 

آينده گوسفندان».

بدون تيتر

اتاق فكر

بى بى سى: نامزد جمال خاشقچى، كه پس از 
به قتل رسيدن او در كنسولگرى عربستان در 
استانبول از سوى دونالد ترامپ به كاخ سفيد 

دعوت شده بود، اين دعوت را نپذيرفت.
فرانس پرس: وزيــر خارجه مالزى از خروج 
نيرو هاى كشــورش از عربستان خبر داد. اين 
نيرو هــا به دنبال وقوع جنگ يمن در ســال 
2015 به ائتلاف عربى به رهبرى عربســتان 

پيوسته بودند.
اســپوتنيك: وزير دفاع قطر در واكنش به 
اظهارات اخير وليعهد عربستان درباره دوحه 
گفــت: هرگونه راه حلى بــراى پايان تنش با 
كشورهاى تحريم كننده قطر بايد با عذرخواهى 
آن ها از مردم ما، پايان محاصره و نشســتن بر 

سر ميزه مذاكره آغاز شود.
آناتولى: مشــاور اردوغــان در حزب عدالت 
و توســعه با تأكيــد بر تفاوت ايــن حزب با 
اخوان المســلمين تصريح كــرد، ميان آك 
پارتى و اخوان المســلمين به اندازه كوه هاى 
بزرگ فاصله وجــود دارد. آك پارتى و اخوان 

المسلمين دو جهان متفاوت هستند.

شوراى روابط خارجى آمريكا
ترامپ و تنزل جايگاه جهانى آمريكا

دالدر، نماينده سابق آمريكا در ناتو مى نويسد؛ 
جايگاه رهبرى آمريــكا در جهان به دليل باور 
ترامــپ به اين امر كه بين الملل گرايى و نظم 
موجود جهان به نفع آمريكا نيســت، با چالش 
مواجه شده اســت. در منظومه فكرى ترامپ 
موفقيت هاى كوتاه مدت در سياست خارجى 
اولويــت دارنــد. اين در حالى اســت كه براى 
حفظ جايگاه رهبرى آمريكا، كاخ سفيد بايد به 
دنبال دستاوردهاى طولانى مدت باشد. رهبران 
آمريكا بعد از جنگ جهانى دوم نوعى سيستم 
بين المللى بر اساس نيازهاى آمريكا و منافع اين 
كشور طراحى كرده اند، همين سيستم بوده كه 
براى آمريكا جايگاه رهبرى تعريف كرده است. 
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تركيه
اجلاس چهار جانبه 

استانبول براى بحران ادلب
ايســنا: روز گذشــته ولاديمير پوتين 
رئيس جمهور روســيه، آنگلا مركل صدر 
اعظم آلمــان و امانوئل مكــرون رئيس 
جمهور فرانســه براى حضور در نشست 

چهار جانبه استانبول وارد تركيه شدند.
دستور كار اين اجلاس، وضعيت ادلب بود؛ 
جايى كه تركيه و روسيه بر سر ايجاد يك 
منطقه نظامى بى طرف و عارى از سلاح در 

آن به توافق رسيده اند.
با اين حال تحليلگران معتقدند مهم ترين 
الگو براى حل بحران همان چيزى اســت 
كه در كنفرانس آستانه با حضور روسيه، 

تركيه و ايران پيشنهاد شد. 

فارس: رئيس پارلمان لبنان اعلام كرد: فضا 
بســيار مثبت است و دولت جديد احتمالاً 
يكشنبه تشــكيل خواهد شد. روز گذشته 
برى به كسانى كه براى ديدار با وى به كاخ 
«عين التينه» رفته بودند، اعلام كرد: امور به 
شــكلى جدى در حال پيشرفت است و بر 
اساس اطلاعات و برآوردهايى كه داشته ايم، 
اگر امــور به همين صــورت پيش برود و 
طبيعتاً در نتيجه تماس هايى كه در جريان 
اســت، احتمالاً دولت جديد در يكشــنبه 
تشكيل خواهد شد. نبيه برى در ادامه گفت: 
انتظار مى رود پس از تشكيل دولت، كشور 

وارد كار گسترده و جدى شود.

ايســنا: يك مرد اهــل فلوريــدا كه از 
هواداران ترامپ اســت به ارسال 14 بسته 
بمب لوله اى براى برخى از منتقدان اصلى 
رئيس جمهورى آمريكا، متهم و دستگير شد. 
سزار سايوك 56 ساله كه يك تحويل دهنده 
پاره وقت پيتزاســت قبلاً بــه اتهام تهديد 
به بمب گذارى در يــك كمپانى توليدات 
الكترونيكى دســتگير شده بود. وى توسط 
نيروهاى پليس فدرال آمريكا در مقابل يك 
فروشگاه لوازم يدكى در پلنتيشن، فلوريدا 
دستگير شد. مقام هاى آمريكايى همچنين 
در خودروى اين فرد تعداد زيادى از تصاوير 

ترامپ را پيدا كرده اند.

مدير  معاون  بلوســوف»  «آندرى  فارس: 
دپارتمان كنترل تسليحات و عدم اشاعه 
وزارت خارجه روســيه دربــاره تصميم 
واشــنگتن براى خــروج از پيمان «منع 
 (INF) «موشك هاى هســته اى ميان برد
گفته است: اين اقدام نشــان از اين دارد 
كه آمريكا در حــال تدارك يك تهاجم و 
جنگى جديد است. اين ديپلمات روس كه 
در حوزه كنترل تســليحات و عدم اشاعه 
در وزارت خارجه روسيه مشغول است، در 
ادامه تأكيد كرد كه مســكو نيز در مقابل 
ايــن اقدام آمريكا براى دفاع از خاك خود 
در برابر چنين تهاجمى آماده خواهد شد. 

نبيه برى خبر دادمسكو: آمريكا
طرفدار ترامپ عامل ارسال 

بسته هاى انفجارى
آمريكا در تدارك جنگى 

جديد است
احتمال تشكيل دولت لبنان 

در روز ي كشنبه

سه گانه بن سلمان براى عبور از بحران
محمد بن ســلمان و حاميانش در دربار سعود اين روزها بشدت به دنبال طرحى 
براى عبور از بحران بين المللى ايجاد شده پس از قتل جنجالى جمال خاشقچى 
هستند. تحليل الگوى رفتارى سعودى ها و رصد تحولات بين المللى و منطقه اى 
نشان مى دهد، رياض طرحى سه گانه، در سه سطح داخلى، منطقه اى و بين المللى 
را براى عبور از بحران در نظر گرفته است. در سطح داخلى تلاش مى شود در كنار 
سركوب شديد مخالفان، با تأكيد بر اين امر كه هرگونه تزلزل در جايگاه وليعهد 
نوعى بى ثباتى براى رژيم سعودى را به همراه خواهد داشت، شكاف ميان بن سلمان 
و حاميانش را نيز كنترل كند. با اين حال عرصه داخلى هيچ گاه براى سعودى ها 
امرى جدى تلقى نشده است. در سطح منطقه اى تلاش مى شود تا با ترميم روابط 
ميان دوحه و رياض از يك ســو و رياض و آنكارا از ســوى ديگر علاوه بر ايجاد 
نوعى اتحاد عربى در خليج فارس، بحران با تركيه را نيز كنترل كنند. در ســطح 
بين المللى بن ســلمان اعلام آمادگى كرده است كه براى برخوردارى از حمايت 
واشنگتن حاضر است نقش جدى و پيشرويى را در طرح ترامپ موسوم به معامله 
قرن ايفا كند. طرح ســازش جديدى كه براى مشروعيت بخشى به رژيم اشغالگر 
قدس توسط جراد كوشنر داماد دونالد ترامپ طراحى و حمايت شده است. علاوه بر 
اين الگوى سنتى بهره گيرى از پترودلارهاى سعودى براى تطميع نخبگان،صاحبان 
رســانه و همچنين رؤساى كشورهاى غربى نيز فعال شده است. در همين راستا 
دلالان سعودى اين روزها طرح هاى وسوسه انگيزى را به سرمايه گذاران غربى ارائه 
داده اند. ظاهر ماجرا اين است كه طرح سه سطحى بن سلمان براى عبور از بحران 
فعلى ثمرده خواهد بود، اما واقعيت اين اســت كه مشــروعيت از دست رفته بن 

سلمان در افكار عمومى جهان به اين راحتى قابل بازگشت نيست. 
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5 شهيد در جمعه بازگشت
در جريان راهپيمايى جمعه بازگشت و در حالى كه سران كشورهاى عربى 
پشت درهاى بسته و به صورت مخفيانه براى نتانياهو و همسرش مجلس بزم 
و عيش آراسته بودند، پنج جوان فلسطينى به ضرب گلوله صهيونيست ها به 

شهادت رسيدند.
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